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нието, отделите няколко минути и отговорите на въпросите 
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достигнете чрез този линк - 

https://survey.economedia.bg/index.php/139153?lang=bg, 
или чрез този QR код. 



П Повече от 90% от бюд-
жета на Европейския 
съюз финансира реал-
ни дейности на мест-
но ниво. В основата на 

това финансиране са кохезионната 
и Общата селскостопанска полити-
ка на ЕС, които заедно формират 
повече от 70% от бюджета на ЕС и 
чрез различни фондове подпомагат 
заетостта, доходите, инвестициите, 
развитието на инфраструктурата, 
опазването на околната среда...

Общата селскостопанска полити-
ка е призвана да осигури достатъчно 
като количество и качество храна, 
да подкрепи развитието на селските 
райони, да гарантира използването 
на природните ресурси по щадящ 
околната среда начин, да стимулира 
доходите, работните места, инвести-
циите и иновациите. 

По този начин нейните ефекти 
достигат до всички нас – и ферме-
ри, и преработватели на земедел-
ска продукция, и производители 
на хранителни стоки и земеделска 
техника, и търговци, и най-вече 
потребители.

Въпреки всички предизвикател-
ства и проблеми при прилагането 
на Общата селскостопанска поли-
тика в България нейните позитив-
ни ефекти достигат до всички нас, 
независимо дали си даваме сметка 
за този факт.

С това издание правим опит с 
конкретни примери за земеделски 
проекти от българските региони да 
покажем как с подкрепата и на ев-
ропейските фондове, и в частност на 
Програмата за развитие на селските 
райони е възможно успехите да се 
случват тук и сега.

Успешни земеделски 
проекти, финансирани 
от Европейския съюз

По проект, 

финансиран от 

Европейския съюз

Публикациите отразяват единствено мнението на 

авторите и Европейската комисия не отговаря за 

съдържанието на информацията.

2020 г.
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Животновъдната ферма 
на семейство Кулови край 
Карлово е затворила целия 
цикъл на производство с 
помощ от еврофондовете 
и швейцарска програма  

Да пазиш традицията 
„Под Балкана“



55

Т Тук Балканът пази ро-
зите. Тази реплика ве-
роятно е чувал всеки, 
посетил Карлово и ус-
пял да разговаря поне 

за малко с местните производители 
на маслодайни рози, често наследи-
ли занаята от своите предци. Така 
от векове всяка пролет полетата в 
сърцето на Розовата долина разцъф-
тяват, а цветето се е превърнало не 
само във важен за града бизнес, а и 
в емблема на България.

Балканът на Карлово обаче пази 
и друга стара традиция. И тя е свър-
зана с отглеждането на животни от 
каракачаните. Когато в началото 
на 90-те години Никола Кулов, чи-
ито баща и дядо са животновъди, 
наследява малко стадо с каракачан-
ски овце, започва да създава свое 
собствено стопанство. Това е ферма 
„Под Балкана“ в карловското село 
Васил Левски, в чиято дейност се 
включва и съпругата му. А днес се 
е превърнала в компания, която е 
успяла да затвори целия производ-
ствен цикъл: от отглеждането на жи-
вотни до производството на млечни 
и месни продукти, които се продават 
през собствена търговска мрежа и 
в чиято дейност вече се включват и 
децата на семейството.

Ключови за развитието на този 
модел на къси вериги на доставки 
са инвестиции, направени от компа-
нията чрез европейската Програма 
за развитие на селските райони и 
чрез швейцарска програма за сът-
рудничество. А фермата е пример 

SЯни и Таня Кулови участват в управлението 
на семейната ферма „Под Балкана“, в която се 
отглеждат 1500 животни, повечето от които 
от редки породи. Компанията е затворила 
целия цикъл на производство на млечни и 
месни продукти и развива бизнес в защитени 
територии | снимка Цветелина Белутова
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да и около 2 хил. дка обработваеми 
земи. Те се ползват за производство 
на фуражи за зимния период, макар 
да не успяват да задоволят напълно 
нуждите на стопанството. Днес гри-
жата за животните е разпределена 
основно между бащата в семейство-
то Никола Кулов и сина Яни, който 
е и студент в Пловдивския аграрен 
университет. „Отглеждаме живот-
ни, откакто се помня. Първоначално 
бяха само овце. Когато започнахме 
да се занимаваме и с биволи, съм бил 
може би втори-трети клас в учили-
ще“, разказва Яни Кулов, допълвай-
ки, че от ученическите си години е 
започнал да помага в семейното сто-
панство, което продължава и досега.

Стъпките към 
самостоятелност
Голямата промяна във ферма „Под 
Балкана“ настъпва в последните 
около пет години. След като годи-
ни наред стопанството продава мля-
кото на различни преработватели, 
решава да направи стъпки към са-
мостоятелност, защото според Таня 
Кулова „прекупвачите направо се 
подиграваха с цените“. Затварянето 
на цикъла на производство и ди-
ректните продажби са шанс за по-
малките производители да получат 
справедлива цена за продукцията си, 
заради което е и сред основните при-
оритети на Общата селскостопанска 
политика на ЕС. Преди няколко го-
дини изследване на ЕК показа, че в 
Европа голяма част от земеделците 
получават по-малко от половината 

и за възможностите за правене на 
бизнес в защитени територии, как-
вато е Централният Балкан в Стара 
планина.

От поколение на поколение
„В семейството на съпруга ми вина-
ги са се отглеждали животни, това 
е вековна традиция при каракача-
ните. В началото на 90-те години 
работехме основно в Гърция, след 
това наследихме 50-60 овце“, разказ-
ва Таня Кулова, един от съсобстве-
ниците на ферма „Под Балкана“. С 
течението на времето семейството 
започва да увеличава бройката им, 
но „минаха няколко години, докато 
въобще успеем да направим стадо“. 
Пак в този период семейство Кулови 
тегли нисколихвен кредит от няко-
гашния фонд „Земеделие“, с който 
купува 18 малакини, създавайки и 
стадо с биволи. „После се появиха 
козите, кравите, а днес нямаме само 
камили“, казва още Таня Кулова.

Ферма „Под Балкана“ в момен-
та отглежда около 1500 животни. И 
много от тях са от редки породи, сред 
които каракачански овце, биволи от 
породата българска мурра, българ-
ско сиво говедо и българско кафяво 
говедо. В периода между май и ок-
томври животните са основно в Цен-
тралния Балкан, който е и защитена 
зона, където фермата е наела около 
5 хил. дка пасища. Същевременно 
тя използва и ливади в района на 
Средна гора, също необходими за 
отглеждането на стадата. Извън тези 
пасища фермата е взела под арен-
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Негово величество 
работникът
Въпреки че във ферма „Под Балка-
на“ вече се включват и двете деца 
на семейство Кулови и има наети 
допълнително работници, пробле-
мът с кадрите е основен и за този 
бизнес. „Не успяваме да намерим 
хора. Говоря с много други жи-
вотновъди, проблемът е в цялата 
страна“, разказва Яни Кулов. По 
думите му през последните години 
дружеството увеличава постоянно 
предлаганите заплати, има закупен 
имот, в който могат да се настанят 
работници, без да плащат никакви 
режийни разходи, но служители от-
ново не се намират.

Повсеместният проблем с кадрите 
в селското стопанство освен на не-
атрактивния и тежък труд се дъл-
жи и на факта, че много работници, 
специализирани в него, работят и 
в други държави от ЕС. Но според 
Кулов много хора в малките насе-
лени места всъщност въобще не же-
лаят да работят. „За мен няма глад 
в България. След като толкова хора 
могат да стоят в кафенето, вместо 
да работят, означава, че глад няма“, 
казва той. По думите му в момента 
семейството успява да се справя с 
отглеждането на животните основ-
но със собствени сили, но предвид 
кризата с кадрите е възможно в сред-
носрочен план броят им да бъде на-
мален малко до нива, позволяващи 
това да се случва ефективно.

Частичен изход от кризата е и 
механизацията на труда, но тя не 

от средствата, които потребителите 
плащат за техните продукти.

През 2015 г. с помощта на българ-
ско-швейцарска програма за сът-
рудничество ферма „Под Балкана“ 
отваря собствен цех за преработка на 
млякото, ставайки на практика една 
от първите пет компании в България, 
която се регистрира по новосъздаде-
ната тогава наредба, позволяваща 
директни продажби на животински 
продукти от малки производители. 
Капацитетът на цеха е за преработка 
на около 300 литра мляко на ден, а 
произвежданите продукти са основ-
ни кисели млека, бяло саламурено 
сирене, кашкавал, кефир, мътеница. 
Цехът за преработка, който се на-
мира на подбалканския път София 
- Бургас, е и туристическа атракция 
- той е една от малкото демонстра-
ционни ферми в страната, където 
всеки може да отиде и да види на 
място производствения процес. Той 
е и едно от местата, където ферма 
„Под Балкана“ продава продукцията 
си. „Отворихме и магазин в Пловдив, 
представяме се и на фермерския па-
зар пред земеделското министерство, 
както и на различни събори, където 
ни поканят - Рожен, Арбанаси, Сли-
вен“, разказва още Таня Кулова. 
По думите й в първите години след 
като започват собствена преработка, 
сред клиентите е имало недоверие 
към качеството на млякото и про-
извежданите продукти, което вече 
е отшумяло. „Тогава е имало хора, 
които ходиха дори да ги изследват“, 
разказва Кулова.

RФерма „Под 
Балкана“ в 
момента 
отглежда около 
1500 животни. И 
много от тях са 
от редки породи, 
сред които 
каракачански 
овце, биволи 
от породата 
българска мурра, 
българско сиво 
говедо и българско 
кафяво говедо
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може да замести напълно хората. 
За да работи в тази посока, ферма 
„Под Балкана“ е успяла да купи с фи-
нансиране от предходната Програма 
за развитие на селските райони до 
2013 г. трактор с прикачен инвен-
тар, който се използва в животно-
въдното стопанство. Има подаден 
и втори проект за селскостопанска 
техника, отново за животновъдното 
стопанство по настоящата програма. 
По линия на европейската обща сел-
скостопанска политика компанията 
получава финансиране и чрез т.нар. 
агроекологични плащания, като е 
била одобрена и през предходния, и 
през настоящия програмен период. 
Средствата се изплащат на онези 

фермери, които доброволно поемат 
агроекологични ангажименти (виж 
карето), включително и поддържай-
ки редки и застрашени от изчезване 
породи животни, важни за биологич-
ното разнообразие.

Новото производство
През тази година фермата се раз-
шири и в ново производство. Освен 
млечни продукти тя започна да пре-
работва и месо. Сред продуктите, 
които произвежда, са консервирано 
месо в буркани - телешко, биволско 
и други, както и суджук и пастърма, 
също приготвяни по традиционни 
за България рецепти. Те също се 
предлагат само в търговската мре-

SФермата 
произвежда 
консервирано 
месо в буркани, 
суджук и 
пастърма, 
приготвяни по 
традиционни 
за България 
рецепти, както и
кисели млека, 
бяло саламурено 
сирене и кашкавал



жа на самата компания, допълвайки 
асортимента и с този вид продукция. 
На този етап фермата не планира от-
криването на нови магазини, защото 
капацитетът й не позволява това. 
Още повече че и при продукцията 
има известна сезонност. Макар че 
работи в екологично чист район, 
фермата няма желание и да канди-
датства за биосертификат - по думи-
те на Таня Кулова това е свързано с 
допълнителни разходи. Така компа-
нията планира да затвърди позиции-
те си на пазара чрез разработване на 
нови продукти към асортимента. Но 
„това е една постоянна въртележка, 
в която участваме всички“, казва 
още Кулова.

Знаете ли, че...
Проектът, чрез който ферма „Под Балкана“ е 

закупила селскостопанска техника за биволо-

въдното си стопанство, е реализиран по мярка 

121 „Модернизиране на земеделски стопанства“ 

от Програмата за развитие на селските райони 

в периода 2007 - 2013 г. Общата стойност на 

инвестицията е 294 хил. лв., от които над 171 

хил. лв. е безвъзмездно финансиране. Мярката за 

инвестиции в земеделски стопанства бе сред 

най-атрактивните през предходния програмен 

период, като при всички приеми на проекти 

интересът на кандидатите надхвърляше 

заложения бюджет. През предходния програмен 

период субсидията, която можеше да получи 

един кандидат, беше в рамките на между 40 и 

60% от реално направените разходи за инвес-

тицията, като по-високият процент бе за 

компаниите, работещи в необлагодетелствани 

или защитени територии, както и такива, ин-

вестиращи в енергийно ефективни и водоспес-

тяващи дейности. Максималната сума за един 

кандидат бе в рамките на 1.5 млн. евро.

Агроекологичните плащания, които стопан-

ството получава, също са по линия на Програма-

та за развитие на селските райони. Тези сред-

ства се дават насърчително за земеделските 

производители и животновъди, които решат 

доброволно да прилагат агроекологични прак-

тики: да опазват редки сортове растения или 

породи животни, които са важни за биологич-

ното разнообразие, да прилагат традиционни 

практики за сезонна паша, да извършват приро-

досъобразни дейности върху обработваемата 

площ, да поддържат местообитания на птици 

или да развиват биологично пчеларство. Всички 

одобрени кандидати поемат петгодишен анга-

жимент да спазват заявените практики. Към 

този вид подпомагане също има висок интерес 

и през предходния, и през настоящия програмен 

период. 75% от подпомагането на кандидатите 

се осигурява по линия на общата селскосто-

панска политика на ЕС, а 25% - от националния 

бюджет.
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Най-малката мандра в България успява 
благодарение на упоритостта и 
позитивизма на собствениците й

„Козле“ – 
бутиков бизнес 
по семейна 
рецепта

H Ние сме малки, но не-
зависими, доколкото 
можем, и произвеж-
даното сирене не е 
много, но за сметка на 

това е качествено“, казва с широка 
усмивка на лицето Иван Мутафчиев. 
И днес, както всеки друг ден, той  е 
със своята съпруга в семейната им 
ферма близо до град Банско, за да 
нагледат 240-те си кози. Работата в 
нея е само част от всекидневните им 
задължения – по-късно те ще отидат 
до своята мандра в град Разлог и ще 
подготвят нова партида от продук-
тите си за превоз към столицата. 
Двамата заедно със сина Георги са 
пример за вярата ни, че всяко поло-
жено усилие може да се възнагради, 
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икогато се трудиш качествено, за да 
кажеш накрая: „ новатори, трябва 
да има оптимисти, които да дърпат. 
Опитваме се да покажем, че може да 
стане.“ Това е веруюто на собствени-
ците на „Козле“ - сертифицираната 
биоферма и мандра за производство 
на биопродукти от козе мляко.

Козата – начин на употреба
Семейството на Иван, Тодорка и 
Георги Мутафчиеви стои зад най-
малката мандра в България – само 
120 кв.м. „Беше ужас да я узаконим 
– спомнят си те – никой не искаше 
да го направи. Подадохме първи-
те документи и отговорът веднага 
беше – не! А защо? Защото е малка... 
Но и това стана, няма нещо, което 
ние да сме започнали, да не сме го 
довършили...“, коментира Тодорка.

Изборът за бизнес с кози продук-
ти се случва по естествен път. На-
времето дядото на Иван бил козар 
и събирал животните на местните 
жители в горната част на Банско. 
„Всеки септември ги дояха и му се 
полагаше от млякото. От него пра-
веха най-вкусното сирене, което ня-
кога съм ял – слагаха го в калъпи в 
реката, цедяха го и го ръсеха с цяла 
шепа сол. Тогава бяхме деца, на вся-
ко се полагаше по огромно парче 
топъл хляб и сиренето заминаваше.“ 
Добрият спомен кара семейство Му-
тафчиеви да започне да пресъздава 
същия хубав, ярък вкус първо в до-
машни условия, а след това да се 
запита възможно ли е да го произ-
веждат и в по-големи количества. 

SИван (вдясно), Тодорка и Георги Мутафчиеви  
успешно развиват своята фирма и са 
единствените в областта със сертифицирана 
биоферма и мандра за производство на 
биопродукти от козе мляко
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И защо не - козата е икономично 
животно, не изисква голяма дажба, 
като кравата например. 

През 2009 г. вече са закупени 80 
животни и „Козле“ е факт. В пър-
вата година семейството работи 
само през септември и прави около 
100 – 150 кг сирене, количество за 
притеснение – как ще го продадат? 
„Е, продаде се...“, спомня си Тодор-
ка. На другата година започнали 
доста плахо от май месец. Хората 
идвали, пробвали и които харесвали 
продукта, казвали за него и на други 
и така от уста на уста мълвата за 
хубавото им козе сирене се разнесла. 
„Учихме се малко в движение, обяс-
нява Иван – но всъщност Тодорка е 
с две висши образования – химия 
и биология и психология, така че 
разбира от технология и си говори 
по цял ден с козите, шегува се той. 
Той е лесоинженер. „Дейността сама 
по себе си е сложна, защото изисква 
най-напред внимание и непрестанна 
грижа към животните. Постоянство-
то е един от ключовите елементи в 
нея. Много хора се отказват поради 
това“, обяснява мъжът.

През 2011 г. семейство Мутафчие-
ви успешно кандидатства по ПРСР 
райони и изгражда ферма в град Бан-
ско, а впоследствие и мандра в град 
Разлог. Първият проект е по мярка 
121 „Модернизиране на земеделски 
стопанства“ и е на стойност около 
15 000 лв. – малък, но достатъчен за 
тях бюджет, колкото да започнат. 
По-късно подават документи и по 

мярка 123 „Добавяне на стойност 
към земеделските и горските про-
дукти“ от ПРСР 2007 - 2013 г. за обо-
рудване на малко преработвателно 
предприятие, благодарение на което 
стартира и мандрата. „Това, за което 
бяхме кандидатствали, стана. Беше 
много полезно за нас, искахме да 
видим дали проектите наистина се 
случват. Когато си честен, не пра-
виш далавери, нещата стават. За 
нас тези финансирания работят“, 
твърди Иван.

Така неусетно минават 10 години 
в отдадена работа – време, за което 
„Козле“ успява да се наложи като 
марка и да се сертифицира като 
биопроизводител. Семейството по-
сещава десетки изложения и всяка 
година се опитва да пуска по един 
нов продукт. В момента предлага 
прясно и зряло сирене, прясно пас-
тьоризирано мляко, кисело мляко 
и суроватка от стадото, съставено 
от местната дългокосместа порода 
– най-издръжливата за региона, и 
няколко калоферски представителя. 
Правят всичко сами – попълват до-
кументи, пускат изследвания, доят 
козите, произвеждат продуктите, па-
кетират ги, лепят етикетите. Тодор-
ка е технологът тук, пастьоризира 
млякото на 72 градуса, след това то 
се заквасва и подсирва ръчно. Ряза-
нето също е ръчно. Всеки четвъртък 
пътуват до София, където зареж-
дат магазините. „Някой път, като 
ни кажат „предайте на шофьора да 
дойде със стоката до 12.00 часа...“, 
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започваме да се смеем, разказва тя. 
Добре, ще кажа на колегата, отвръ-
щам. Те не знаят, че аз съм шофьор и 
пакетиращ, и всякакъв...“, допълва 
я Иван. Ползват двама помощници 
от Банско.

Убеждението, че никой няма да 
почука на вратата им, ги кара още 
при старта да потърсят малки ма-
газини, на които да промотират 
продукцията си. Към момента тя 
се продава в около 30 места за селек-
тирани и биопродукти в по-големи-
те български градове, както и във 
висок клас ресторанти в столицата 
и Банско. Имат и индивидуални 
клиенти.

„Козле“ е бутиков бизнес и Му-
тафчиеви държат да си остане та-
къв. Не искат да се превърнат в една 
от огромните български мандри, а 
да са семейно, затворило целия ци-
къл производство. „И се оказа, че и 
клиентите също искат да останем 
такива, защото те са тези, които оп-
ределят дали ще си на пазара или 
не. А и ако не може да контролираш 
един бизнес и да го следиш, той ще 
тръгне на самотек и ще се развали“, 
казва Иван.

Но да си толкова малък е и плюс, 
и минус. Мъжът обяснява, че се 
случва при тях да идват търговци 
от чужбина, които да им предлагат 
откупуване на цялата продукция. 
Отговорът им е, че „Козле“ работи 
за родния пазар, защото българите 
също трябва да ядат хубави неща. 
Това е и една от каузите на фермата 

– българите да ядат качествена хра-
на, на пазара да има 100% натурални 
продукти. „Това ни мотивира да си 
вършим работата така, както сме я 
замислили в началото. А без кауза 
не можем да вървим напред.“

Те нямат амбиция за мащабно 
развитие, но все пак биха увеличи-
ли производството, ако са уверени, 
че могат да разчитат на сериозни 
работници. Такива липсват. „Не се 
развиваме още, защото липсата на 
работна ръка ни спъва да растем, 
коментира Иван – фермерството не е 
чак толкова приятна работа, малко е 
мръсна – никой не иска да я работи, 
а пък ние искаме да наемем хора.“

Преди козите
Преди да се насочат към бизнеса с 
кози продукти, години наред семей-
ство Мутафчиеви има друг, съвсем 
различен – управлява завод за дър-
вени детски играчки и керамика в  
Ябланица. Благодарение на амери-
кански партньори в продължение 
на 10 години изнасят продукцията 
си за САЩ – първокачествени тради-
ционни български глинени съдове, 
изработени от майсторите грънча-
ри, и дървени играчки пътуват с 
контейнери и дори попадат в Белия 
дом. През 2009 г. партньорът им в 
САЩ умира и пазарната ситуация 
ги принуждава да се преориентират. 
„Реално оптимизмът за бизнес про-
дължи, просто си смени формата“, 
коментира Иван.

По думите му американците са 

QПрез летния сезон посетители от цял свят 
(Германия, Франция, Япония, Израел и др.) имат 
възможността да се запознаят с традиционния 
начин на отглеждане на нашите животни, 
заобиколени от невероятната природа на полите 
на Пирин планина

Трябва да има 
новатори, 
трябва да има 
оптимисти, 
които да дър-
пат. Опитва-
ме се да пока-
жем, че може 
да стане.
Иван Мутафчиев
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Знаете ли, че...
Проектът, чрез който 

козеферма „Козле“ е успяла 

да финансира дейности 

в животновъдното си 

стопанство, е реализиран 

по мярка 121 „Модернизация 

на земеделски стопанства“ 

в предходната Програма за 

развитие на селските райони 

в периода 2007 - 2013 г. Това 

бе една от най-атрактив-

ните мерки в програмата, 

осигуряваща възможност за 

широк кръг от инвестиции, 

включително купуването на 

селскостопанска техника, 

машини и оборудване, купу-

ване на земя, строителство 

и ремонт на производствени 

сгради, изграждане и ремонт 

на напоителни съоръжения, 

инвестиции за покриване на 

международни стандарти, за 

постигане на енергийна ефек-

тивност и др.

Ферма „Козле“ е получила фи-

нансиране и по мярка 123 „Доба-

вяне на стойност към земедел-

ските и горските продукти“ 

от програмата за селските 

райони, към която също имаше 

висок интерес. По нея бяха до-

пустими инвестиции в машини 

и съоръжения за преработка, 

пакетиране, замразяване, 

изсушаване и съхранение на 

земеделска продукция, както и 

за строителство и ремонт на 

сгради за производствени нуж-

ди, за подобряване контрола 

и качеството на храните, за 

изграждане на лаборатории, 

купуване на специализирани 

превозни средства, включител-

но хладилни, и др.

В настоящия програмен период 

малките производители имат 

възможност да кандидат-

стват с инвестиции в земедел-

ски стопанства и преработка 

по тематична подпрограма, на-

сочена към тях, и по облекчени 

административни процедури.

именно тези, които са ги научили на 
бизнес. „С „Козле“ пет години бяхме 
под чертата, даже много под нея. Но 
работата с щатските ни партньори 
ни научи на много неща. Например 
да сме търпеливи. Казваха ни – един 
бизнес трябва да го търпиш пет го-
дини, след това ще прецениш дали 
върви, или не върви. Ако на петата 
година си на начално ниво, значи 
върви“, разказва Иван. Сеща се, че 
тогава попитал партньора си – доб-
ре де, а ако загубим парите, които 
сме инвестирали, какво правим? „А 
той ми отговори – не се притесня-
вай, започваме нещо друго!“ „Тук, в 
България, на 30 години те е страх да 
направиш нови неща и чакаш все ня-
кой да се погрижи за теб. Ако имаш 
идея – пробвай я, може да стане. Ако 
не пробваш – цял живот ще съжаля-
ваш, че не си го направил.“

Млада гвардия
Неподправеният позитивен поглед 
на родителите намира своето про-
дължение в лицето на сина им Геор-
ги. Родителите си спомнят, че като 
бил на две-три години и се налагало 
да посетят поредното изложение, 
се измъквали с куфарите по тъм-
но сутринта, за да не ги усети и да 
се разстройва. Когато поотраснал, 
започнали да го водят навсякъде 
с тях. „Той израсна по изложения-
та, смее се майка му. Оттам и това 
умение да говори с хора и да пре-
зентира.“

Действително Георги, макар и на 
19 години, обяснява със зрял, уверен 
и ведър тон за последните идеи на 
„Козле“. Има роля в семейния бизнес 
още от самото му стартиране, но с из-
растването му тя става ключова – ос-
вен че познава детайлите от процеса, 
участва активно в производството, 
подготвя сам партиди със сирене и 
се включва с разноса, той се грижи 
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за дигиталната дистрибуция и мар-
кетинга на марката.

„Когато поотраснах, започнах да 
проявявам силен интерес към това 
какво е от нищо да създадеш нещо и 
да се включвам по-активно от бизне-
са. Интересът ми е достатъчно голям 
и константен, така че да продължа 
работата във фирмата“, казва той.

Усилията му не са просто естестве-
но надграждане, а и лична амбиция и 
предизвикателство. През 2019 г. Геор-
ги става носител на наградата „Млад 
фермер на България“ - връчена от 
втория национален форум на На-
ционалното сдружение на младите 
фермери на България и Аграрен уни-
верситет - Пловдив, с подкрепата на 
Европейския парламент за иновации 
в малките земеделски предприятия, 
успешно внедрени в производството. 
В конкурса участва с най-новия про-
дукт на „Козле“ - суроватката. Тя е 
относително непозната в днешно вре-
ме напитка, която се е консумирала 
някога от нашите баби и дядовци при 
здравословни проблеми, а и не само, 
обяснява Георги. „Сега той е нашата 
иновация. Съдържа протеин, който 
веднага се усвоява от организма, 
особено след фитнес, и е чудесна за 
възстановяване. Освен това е полез-
на алтернатива на безалкохолните, 
пълни с добавки и консерванти. Су-
роватката успява да спечели журито 
между предложенията на другите 
десет участващи в състезанието. 

Георги е носител и на други на-
гради – става „Най-перспективен 
млад предприемач“ на младежкия 
бизнес форум „Изгряващи звезди“, 
организиран от „Джуниър ачийв-
мънт“ в рамките на българското ев-
ропредседателство през 2018 година. 
От същия конкурс той заедно с още 
трима негови колеги си тръгват с 
отличието „Най-добър студентски 
стартъп на годината“. 

През 2017 и 2018 година пък ор-
ганизира форум по дигитално пре-
дприемачество DIGIT Festival, за 
който кани лектори от цял свят и 
хора с успешен бизнес.

Какво предстои
„Ние сме експериментатори, инова-
тори“, усмихва се накрая Иван. И ще 
продължават да бъдат. В момента 
„Козле“ се готви за кандидатстване 
по нов европейски проект, който да 
им помогне да осигурят системи за 
производство и дигитализация – за 
създаването на онлайн магазин, 
както и в направата на още различ-
ни продукти. Един от тях ще е сухо 
сирене, подобно на пармезана. Още 
по-амбициозно звучи пускането на 
нови видове сушени сирена с раз-
лични заливки, които ще приличат 
на протеинови енергийни барчета. 
Според тях всичко това е възмож-
но, защото са малко производство 
с гъвкавост и свобода.

Шегуват се, че не се изморяват, за-
щото луд умора няма. „Изморяваме 
се много, разбира се – казва Иван – 
прибираме се вкъщи, вземаме душ 
и вдигаме ръце, на сутринта става-
ме, стягаме се и отиваме да работим. 
Трябва да се работи. Повод да се от-
кажеш винаги има. Но ако си напра-
вил план, който да следваш и да си 
стриктен, не се отказваш – ще стане. 
Имали сме много вечери, в които сме 
казвали край, дотук сме – не можем да 
си вдигнем ръцете от болка, нямаме 
никакви финанси – на сутринта става-
ме и мислим как да оправим нещата.“

Според него без реално производ-
ство, не само с търговия и туризъм, 
няма как икономиката на България 
да просперира, а като си сериозен 
към един бизнес, той няма начин да 
не върви. „Малкият бизнес тук е до-
бър, когато е истински. А големият 
бизнес е тръгнал от малкия бизнес.“

В момента 
“Козле” пред-
лага прясно и 
зряло сирене, 
прясно пас-
тьоризирано 
мляко, кисе-
ло мляко и 
суроватка 
в около 30 
места за се-
лектирани и 
биопродукти 
в по-големите 
български гра-
дове, както и 
във висок клас 
ресторанти в 
столицата и 
Банско.
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С помощта на еврофондовете 
пчеларят Теодор Пушкаров 
превръща хобито си в бизнес 
край Монтана още в 
тийнейджърска възраст

Говорещият 
с пчелитe 

О Осемдесет и четири 
процента от култиви-
раните растения в ЕС 
и 78% от дивите цветя 
зависят поне отчасти 

от опрашването. Затова и без пчели-
те състоянието на много растителни 
видове „би се влошило и накрая те 
биха изчезнали заедно със зависещи-
те от тях организми“. Това твърди 
Европейската комисия в своя ини-
циатива от 2018 г., с която иска да 
постави на преден план проблема с 
изчезването на тези толкова важни 
насекоми.

Но извън огромното значение на 
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зие, около което има единодушие в 
научните среди, те, оказва се, могат 
да бъдат и добър бизнес. Или поне 
така смята младият пчелар Теодор 
Пушкаров.

 Израснал в икономически най-из-
останалия регион на ЕС - Североза-
падна България, Пушкаров успява 
да превърне ученическия си интерес 
към пчеларството в бизнес, който днес 
управлява заедно със съпругата си. 
Нещо повече - успял е да затвори ци-
къла на производство: от отглежда-
нето на пчелите, през преработката 
до директните продажби на крайни 
потребители.

 Това се случва чрез инвестиции, 
направени с финансиране от евро-
пейската Програма за развитие на 
селските райони, а примерът показва 
възможностите за създаване на устой-
чив модел в този сектор, към който в 
последните години има засилващ се 
интерес, но и много проблеми.

 В началото бе хобито
Тридесетгодишният Теодор Пушка-
ров е израснал в Монтана, където е 
учил в техникум. Но всъщност още 
от съвсем малко дете дели времето си 
между града и близкото село Меляне, 
където се намира къщата, в която са 
живели неговите баба и дядо. „Бях-
ме постоянно там - събота, неделя, 
всички ваканции“, спомня си днес 
Пушкаров. А още в детските си годи-
ни има първи досег с пчеларството 
-  първоначално прадядо му има го-
лям пчелин, а впоследствие неговият 

SТеодор Пушкаров, пчелар от село Меляне, в 
Чипровския балкан

17



18
дядо се е грижил за няколко кошера, 
произвеждайки мед за семейството. 
Тази традиция впоследствие пре-
късва. До 2002 г., когато близка на 
семейството решава да подари един 
кошер на едва 13-годишния по това 
време Теодор, забелязвайки интере-
са му към пчелите. „Докарахме го 
в селото с баща ми, спомням си, че 
цяло лято се занимавахме - прави-
хме рамки, чистехме, боядисвахме“, 
разказва днес той. Така от необичаен 
„домашен любимец“ първият кошер 
поставя началото на едно хоби, което 
се разраства в следващите няколко 
години - първоначално до 6-7 коше-
ра, а впоследствие и повече. „Това 
не е единствената работа, която съм 
вършил. Бях около 16-годишен, кога-
то ходeхме да сечем дърва, гледали 
сме животни, имали сме градина, но 
най-интересни ми бяха пчелите“, каз-
ва за тийнейджърските си години 
Пушкаров.

Именно в периода на завършване 
на средното си образование той реша-
ва да се занимава по-сериозно с пче-
ларство и да го превърне в свой бизнес.

През 2008 г., когато вече е отворена 
Програмата за развитие на селските 
райони в България след присъеди-
няването на страната към ЕС, 19-го-
дишният по това време Пушкаров 
подава един от първите проекти в 
Северозападна България по схемата 
за подпомагане на млади фермери. 
Мярката осигурява финансиране за 
стартиране на земеделски бизнес на 
производители до 40 години. Бизнес 
планът е написан от Националната 

1
тон продук-
ция за ден из-
важда Теодор 
Пушкаров със 
съпругата си 
Зорница.
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служба за съвети в земеделието, която 
осигурява безплатно експертна помощ 
за малки и млади производители и 
включва постепенно създаване за пе-
риод от пет години на пчелин от 150 
кошера на терен в подножието на го-
рата край Меляне, който е собственост 
на семейството.

За жилото на бизнеса
Теодор Пушкаров казва, че дори не 
помни колко пъти са го жилили пче-
ли в първите години, когато разучава 
занаята. Но „ужилването“ в бизнеса 
го съпътства през целия период, в 
който разработва пчелина, за който е 
спечелил финансирането. След полу-
чаването на първия транш авансово 
по европейския проект, който е за 
25 хил. лв., той успява да направи 
инвестиция в първите кошери, но 
първоначално продава продукцията 
си само на търговци на едро. И то при 
цена, която трудно покрива разходи-
те за производството. „Когато се за-
познахме със съпругата ми Зорница, 
направо беше абсолютна трагедия. 
Баща ми, който е международен шо-
фьор, ми помагаше финансово, но 
по същото време сестра ми учеше 
в Германия и не можехме да си поз-
волим да рискуваме образованието 
й“, разказва Пушкаров, допълвай-
ки, че в този период е финансирал 
разрастването на пчелина, заложено 
в европроекта, основно със заеми.

 По същото време той прави опит 
да влезе и в животновъдството, от-
глеждайки коне и крави, което е и 
допълнителна финансова тежест. 

QПчелата е живо същество, 
има определен начин на 
живот, с който трябва да 
се съобразяваме, с нейния 
естествен ареал, като й 
създадем благоприятни 
условия, тя ще ни се отплати

19
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„Най-тежката беше последната годи-
на преди края на европейския проект, 
тогава бяхме буквално на ръба. Дори 
си казвахме със Зорница, че като при-
ключим проекта и получим втория 
транш от финансирането, ще върнем 
заемите с него и ще отидем в чужбина 
при сестра ми“, разказва Пушкаров. 
Този план обаче се изпълнява само в 
първата си част: действително полу-
чената финална субсидия служи за 
покриване на кредитите, ползвани за 
инвестициите в пчелина.

Оптимизацията и 
директната търговия
Паралелно със създаването на пчели-
на Теодор Пушкаров и съпругата му, 
които живеят в Меляне, започват да 
работят и по модел за директни про-
дажби на продукцията на крайни кли-
енти, опитвайки се по този начин да 
избягат от търговците на едро. Така 
те стават едни от първите производи-
тели в сектора, които започват да по-
сещават започващите да се формират 
по това време фермерски пазари в сто-
лицата и други градове от страната. 
„През 2008 г., когато започнах с пчели-
на, продавах на дребно едва десетина 
буркана с мед на познати. Сега вадя 6 
тона мед годишно и ги продавам из-
цяло на дребно“, разказва Пушкаров. 
Той е сред редовните участници на 
фермерския пазар, който се провежда 
всяка сряда пред земеделското ми-
нистерство, посещавал е и други през 
годините. Голяма част от клиентите 
му вече са редовни.

 Освен по линия на промяната в 
търговията през последните години 
стопанството започва да оптимизира 
и дейността си. Пак с финансиране от 
Програмата за развитие на селските 
райони - този път чрез схемата за ин-
вестиции в земеделски стопанства, 
Пушкаров успява да купи пчеларско 
оборудване, позволяващо му да уле-

сни сериозно труда за изваждането на 
меда. „Преди да го купим, работехме 
в гаража, беше много трудно. За да 
извадим 3-4 тона мед, участвахме аз, 
жена ми, баба ми, майка ми, дори съ-
седката отсреща“, разказва младият 
пчелар. По думите му в момента само 
той и съпругата му са успявали за ден 
да извадят над 1 тон продукция. Спо-
ред Пушкаров подобни инвестиции 
трудно могат да бъдат направени без 
финансирането по европейските фон-
дове, особено когато става въпрос за 



Знаете ли, че...
Теодор Пушкаров 

печели проект по 

схемата „Млад фермер“ 

от Програмата за 

развитие на селските 

райони в периода 2007 - 

2013 г., която осигурява 

капитал 50 хил. лв. на 

производители под 40 

години, които искат 

да навлязат в земеде-

лието. Това е една от 

мерките за подпомага-

не в програмата, към 

които има най-висок 

интерес. Средствата 

са за период 5 години, в 

който младите ферме-

ри трябва да развият 

бизнес идеята си.

 Вторият проект на 

Пушкаров - за купуване 

на пчеларско оборуд-

ване на стойност 20 

хил. лв., е финансиран по 

друга атрактивна схе-

ма от програмата за 

селските райони - „Ин-

вестиции в земеделски 

стопанства“. Тя осигу-

рява финансиране до 1.5 

млн. лв. за придобиване 

на активи, необходими 

за селскостопанска 

дейност, но и съвсем 

малки инвестиции - от 

порядъка на под 10 хил. 

лв. В настоящия програ-

мен период за дребни-

те производители е 

заложена отделна под-

програма с гарантиран 

само за тях бюджет.

стартиращи млади производители.

Нова ниша
Макар че през последните години в 
страната има тенденция за окрупня-
ване на пчеларството и разрастване 
на пчелините, Пушкаров казва, че 
не планира да увеличи своите коше-
ри, които продължават да бъдат 150. 
„За мен по-добре е да имам по-малко 
кошери, но да са по-добре гледани 
и да имам по-добър среден добив и 
максимална цена на продукцията“, 
казва той, допълвайки, че масовите 
стопанства са с по около 400 кошера, 
но със сравнително нисък добив на 
мед, който се продава на търговци на 
едро срещу минимална цена. Заради 
ветровития терен в подножието на 
планината, където се намира пчели-
нът, през последните години е запо-
чнал да засажда и плодни дръвчета 

около него. До момента те са около 
100 броя.

Пушкаров прави и първите стъпки 
в нова ниша - производство и търго-
вия с отводки и пчелни майки, които 
са предназначени за други пчелари. 
За тази си дейност е регистриран от 
2019 г. и вече е реализирал първите 
продажби.

 „За мен времето е най-големият 
риск, ние сме си завод на открито“, 
казва Пушкаров. По думите му „все 
още годината, в която ще произведа 
10 тона мед, не е дошла, но не е има-
ло и такава, в която да нямам въобще 
такъв“.

А за решението да остане да живее 
в икономически най-слабо развитата 
Северозападна България, докато мно-
го от неговите връстници се насочват 
към големите градове и други държа-
ви, казва, че просто го прави щастлив.

QСтопанството се намира 
в зона от мрежата „Натура 
2000“ „Западен Балкан“, на 
около 300 метра надморска 
височина. Районът е 
екологично чист
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Запознайте се с предприемача 
Виктор Асенов, който полага 
основите на огромна хранителна 
и технологична иновация в 
България  

Какво е 
общото между 
краставиците, 
блокчейна и 
принципа 80/60    

П Представете си - оти-
вате в супермаркета и 
с инсталирано прило-
жение на смартфона 
си сканирате баркода, 

поставен върху пакет с краставици. 
На екрана ви се изписва кога и къде 
са засети семената им, с какви торове 
са поливани, как са расли, откъсна-
ти, транспортирани и съхранени. Съ-
щите тези краставици в количката 
ви - вече знаете всичко за тях и сте 
спокойни какво точно ще сложите в 
чинията си.

Това не е пожелание от бъдещето, 



а разработваща се в момента услуга в 
България. Т.нар. traceability (от англ. 
проследяемост) на храните е проект, 
който предприемачът Виктор Асенов 
и съмишлениците му от консорци-
ума Green Globe Alliance скоро ще 
въведат и с който 31-годишният 
мъж стана победител в четвъртото 
издание на Националния конкурс 
за европейската награда за млади 
фермери през 2018 г. И докато сис-
темата стане реалност, той постига 
първата стъпка от нея - да създаде 
оранжерия, която да положи осно-
вите на хранителна и технологична 
иновация, каквато до момента не се 
е случвала у нас.

Как един инженер става 
земеделец
Защо един магистър по информа-
ционна логистика внезапно решава 
да се заеме  със земеделие и печели 
титла „Млад фермер на годината“ 
ще е първият въпрос, който ще ви се 
иска да зададете на Виктор Асенов. 
„Имам техническо образование, а 
тук всичко сме го навързали с техно-
логиите, а и няма невъзможни неща, 
стига да имаш желание“, усмихва се 
той. Преди три години младият мъж 
се вдъхновява да започне с произ-
водство, тъй като разполага с важна 
даденост - семейството му притежава 
необработена към този момент земя 
в София.

Замисля се какво могат да пра-
вят с нея и решава да я засеят, но 
не с обичайните за България вече 
зърнени култури, а с естествените 

SВиктор Асенов (вляво) заедно с партньорите 
си от Green Globe Alliance Теодосий Димитров (в 
средата) и Симеон Стоилов разработва цялостна 
система за проследяемост на храните
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и необходимите за нея - зеленчуци. 
Проучват варианти и се спират на 
модернизиран оранжериен комплекс 
с най-новите методи за отглеждане 
заради по-голямата ефективност и 
осигуряване на по-качествена про-
дукция. „А и искахме да видим какви 
иновации могат да се въведат в по-
добно стопанство. Да покажем как 
добрите практики на Запад могат да 
се реализират и тук. Това е амбиция 
на целия екип, с който работим, не 
само моя лична“, допълва предпри-
емачът.

Проучването за изграждане на 
модерна оранжерия включва и най-
ключовото - възможността за фи-
нансиране. Екипът кандидатства с 
проект по мярката за инвестиции в 
земеделски стопанства от ПРСР на 
стойност 1.5 млн. евро, за който бързо 
е одобрен. Програмата финансира 
70% от инвестицията, останалите 
30% идват от собствени средства. 
„Когато фермерът е толкова млад 
като мен, подобна голяма инвести-
ция се смята за подозрителна, ко-
ментира Виктор, банките не гледат 
с добро око на хората под 30 години, 
като това се отнася не само за Бъл-
гария, но и за Европа като цяло. Но 
най-хубавото е, че нещата у нас се 
случват и че подобни европейски 
програми са изключително полезни, 
защото стигат до малкия и средния 
бизнес.“

Една от най-големите трудности 
за реализиране на обекта е свързана 
с факта, че той се намира в столицата 
- необходими са сериозен обем доку-
менти, за да се вземе разрешение за 
строеж, проектиране и т.н. „Програ-
мата изискваше срок за изкарването 
му в рамките на шест месеца, а той 
реално става за две години. Въпреки 
всичко с много упорство и мъки ус-
пяхме да влезем в него“, обяснява 
Виктор.

Изграждането започва, а с него 
идват още предизвикателства - на-
мирането на качествена работна 
ръка. Освен че трудно се открива 
такава, работниците тук трябва да 
бъдат специално обучени, тъй като 
работата с новите методи е изклю-
чително специфична. „А и колкото 
и да е автоматизирана оранжерията, 
пак си има нужда от работници, няма 
как...“, коментира земеделецът. В 
момента тук на целогодишен дого-
вор работят 11 души, включено е и 
цялото семейство Асенови.

Малко се оказват и агрономите 
в България, успяващи да работят с 
хидропонинна система за отглеж-
дане на зеленчуците, каквато е тук. 
Затова екипът на оранжерията полз-
ва както вътрешни, така и външни 
консултанти. 

Какво означава ферма
от най-ново поколение
Фермата е разположена на 6 дка и ра-
боти от май месец миналата година. 
Засега в нея се отглеждат само крас-
тавици, засети с холандски семена. 
През 2019 г. от тях са били набрани 
три реколти. Досега те са се продава-
ли в „Метро“ и някои по-малки. По 
какво се различават краставиците 
тук от останалите на пазара? На вън-
шен вид - по нищо, но по знанието, 
че са бутикова стока, отглеждана в 
контролирана среда. Потребителите 
могат да са сигурни в продукцията, 
която купуват, защото всяка стъп-
ка, свързана с отглеждането й, е 
стриктно следена. „И няма външни 
фактори, които да й влияят, казва 
Виктор. Например био се води произ-
водството в някое село, което, макар 
и отдалечено от градския смог или с 
хубава почва в планината, не може 
да гарантира качеството си, защото, 
ако падне един дъжд с цялата Мен-
делеева таблица, то вече няма да е 

RПроектът е 
базиран на блокчейн 
технологията 
и гарантира 
прозрачност. 
Представлява 
приложение с QR 
код, което ще дава 
пълна информация 
за всеки продукт
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такова. Докато тук този проблем е 
решен - ние контролираме изцяло 
средата и развитието на растенията.“

Затова оранжерията на Виктор е 
по-скоро органик (а и за био изисква-
нето е да има почва), но важното е, 
че тя няма аналог в страната и пред-
ставлява технология за съвременно 
градско земеделие, щадяща приро-
дата. Как? Иновациите тук са много, 
като най-значимите са свързани с 
храненето на растенията и отопле-
нието. За всички тях Виктор ползва 
експертната помощ на партньора си 
от консорциума Green Globe Alliance 
- докторанта към Института по елек-
трохимия и енергийни системи към 
БАН Теодосий Димитров.

И така, първо, разсадът се слага 
върху т.нар. матраци, или кубчетата 
от вата, пълни с кокосови стърготи-
ни, т.е. всичко е натурално. От тях 
растението се храни според нуждите 
си и пораства по поставените нагоре 
улуци. По тръбите идва отопление, 
което сгрява върха на растенията, а 
най-отгоре са поставени термоекран 
и проветрители. Второ, тук продук-
цията се полива с дъждовна вода. 
След като се събере, тя се дава за из-
следване, на база на него се изготвя 
индивидуална рецепта за фермата. 
Дъждовната вода се ползва с рецир-
кулация.

Това, с което оранжерията се 
гордее най-много, е внедряването 
на оксиводороден генератор. Как 
работи той? Чрез електролиза раз-
деля водата на кислород и водород, 
от което се получава т.нар. Браунов 
газ, който влиза в горивния процес 
в камерата на котела и подобрява 
значително качеството на изгаряне 
на пелетите, а това от своя страна 
води до намаляване на вредата за 
околната среда. Чрез генератора се 
подобряват и показателите на коте-
ла - харчат се по-малко пелети, за 

да произвеждат киловат топлинна 
енергия (сметката излиза около 240 
лв. на денонощие) - доста важно за 
сектора условие, защото средно око-
ло 60% стойността на 1 кг краставици 
се определя от използваното за от-
глеждането отопление и е основен 
параметър за ценообразуването.

Посредством въвеждането на ок-
сиводородна инсталация Green Globe 
Alliance успешно реализират проект 
за намаляване на въглеродния отпе-
чатък. Инсталацията е единствената 
работеща такава в България.

Все пак Асенов държи да отбеле-
жи, че в България има и други мо-
дерни оранжерии с въведена хидро-
поника, които обаче не възприемат 
като конкуренция.

Голямата идея - 
какво стои зад етикета
Оранжерията на предприемача е 
първият успешен проект, реализи-
ран като иновативна концепция, и 
служи като хъб за надграждане на 
идеи с консорциума Green Globe 
Alliance (GGA), състоящ се освен от 
него и основния конструктор на ото-
плението в оранжерията - Димитров, 
също и от бившия генерален консул в 
Чикаго за България Симеон Стоилов. 
Тримата бизнес партньори създават 
дружеството, за да разработват ино-
вативни решения за земеделско про-
изводство и природощадящи бизнес 
начинания. GGA събира екип от спе-
циалисти в различните направления 
с доказани възможности и резултати 
и ги привлича за съвместна работа 
по реализирането на колкото се може 
повече проекти. 

Актуалният проект на GGA е 
този, с който Виктор Асенов печели 
отличието си - проследяемостта на 
храните. „Работата по системата се 
оказа обемна и трудоемка, но вече 
изглежда, че нещата ще започнат 

RИновациите 
във фермата 
са много, като 
най-значимите 
са свързани с 
храненето на 
растенията и 
отопле нието
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и да се случват съвсем скоро“, казва 
Стоилов и обяснява подробно как 
точно ще работи тя. „Като говорим 
за проследяемост, това не значи, че 
ще има поставени камери пред вся-
ко растение, а по-скоро, че всички 
възлови връзки между процесите ще 
бъдат документирани. Започваме от 
семената - дали са обработени с чис-
ти препарати, дали не са изложени 
на рискове, замърсявания, след това 
дали са спазени съответните произ-
водствени процедури, накрая - че го-
товата продукция е транспортирана, 
обслужена и складирана адекватно. 
Цялата тази информация ще се за-
писва в блокчейн, което гарантира 
истинността й поради невъзможност 
да се редактира допълнително. Ко-
гато крайният потребител отиде на 
щанда в магазина, чрез приложение 
на телефона си ще може да сканира 
QR кода на опаковката или кашона 
на съответния продукт. Тоест идея-
та започва от семенцата на храните, 
които се садят тук, и стига до каса-
та, на която плаща потребителят.“ 
Стоилов дава пример от ежедневи-
ето - според него всеки може да има 
прекрасна ферма, но ако продук-
цията от нея бъде държана на пар-
кинга на някоя хранителна верига 
в продължение на 6 часа на слънце, 
няма значение, че тя е произведена 
качествено.

Разбира се, тук не става дума само 
за семената на плодовете и зелен-
чуците, а за всички видове храни, 
стигнали до магазина. „Така няма 
опасност никой да смени етикета 15 

дни преди да изтече срокът на год-
ност, и продуктът да получи екстра 9, 
смята Стоилов. Все повече хора четат 
какво пише на етикетите, но знаят ли 
какво наистина стои зад тях - трудно 
е да се каже и да се гарантира!

Според партньорите въвеждането 
на тази система ще доведе до печалба 
на самите производители, защото ко-
гато клиентите им знаят, че продук-
цията им е качествена, те ще я пред-
почетат. Но GGA са амбицирани да 
направят услугата полезна за ползва-
щия я, т.е. за фермера, който, вместо 
да се чуди какъв документ е нужно 
да пусне към съответния орган или 
кога точно да полее продукцията си, 
ще бъде улеснен от системата - тя ще 
е неговият дигитален асистент, произ-
веждащ документооборота, насочващ 
към изпълнението, даващ подсказки, 
и съответно ще бъде, условно казано, 
управленец на процесите.

Още по-мащабната идея
Освен да помага на всички по верига-
та, системата за проследяване на хра-
ните има още една голяма идея - чрез 
нея всички малки производители да 
се обединят и да излязат на външ-
ния пазар с качествена продукция. 

Фермери-
те са най -
важните хора 
в света - ако 
ги няма тях, 
няма да има 
нужда нито 
от доктори, 
нито от прог-
рамисти.
Виктор Асенов
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Подобни или частично реализирани 
системи вече съществуват, но за мо-
мента само тази на GGA има потен-
циала да консолидира предприятия 
и да окрупни сектора. „Ако пет та-
кива малки оранжерии като нашата 
произвеждат един сорт краставици, 
те могат да се съберат и да станат 
оранжерия от среден към голям тип. 
Когато някой чужденец влезе в систе-
мата ни, ще види, че е възможно да 
изкупи 150 тона краставици и така 
износът им да се улесни, а качеството 
им да е доказуемо“, обяснява Асенов. 
А според Стоилов преди Втората све-
товна война България е била от мал-
кото страни, разполагали с хладилни 
вагони, и на борсите в Германия и 
Англия родната ни продукция се е 
продавала, без да питат за цената й. 
„А сега какво стана - земеделието ни 

27

Знаете ли, че...
Проектът на Виктор Асенов 

е реализиран по схемата за 

инвестиции в земеделски 

стопанства от настоящата 

Програма за развитие на 

селските райони, по която 

имаше висок интерес от 

кандидатите. По нея се 

подпомагат кандидатите, 

които инвестират в мате-

риални активи, включително 

сгради, съоръжения, машини 

и други, които водят до 

намаляване на производстве-

ните разходи, подобряване на 

енергийната ефективност, 

напояване, отводняване, 

повишение на производител-

ността на труда, покриване 

на международни стандарти 

и др. В настоящата програма 

приоритетно се подпомагат 

инвестиции в секторите 

плодове, зеленчуци, етерич-

номаслени култури, биоло-

гично производство и др. 

Насърчават се инвестиции 

в иновации, такива, които 

покриват екологични изис-

квания и водят до намаляване 

на вредните емисии, както 

и до създаването на нови 

работни места. 

се окрупни около технически култу-
ри, които са без добавена стойност 
за нас, а реално ние внасяме чушки, 
домати, магданоз и други отвън. 
В момента малкият и средният зе-
меделец нямат поминък. Именно с 
такива иновации ще постигнем две 
цели - първо, ще върнем поминъка 
и, второ, ще доближим храната до 
там, където се консумира. Няма да 
чакаме зелените домати от Гърция 
да пътуват и зреят в тира, а ще са тук, 
на 40 минути от веригите.“

Дружеството е и за въвеждане на 
термина „свеж плод“, основаващ 
се на световния принцип 80/60, или 
80% от храната да идва от не повече 
от 60 минути разстояние. „Ако ние 
спомогнем този процес да се ускори 
тук, а не само да остане световна тен-
денция, на нашата маса ще има по-
свежи и качествени продукти.“ Те са 
оптимисти, че все пак има перспек-
тиви и бъдещето е да се произвеж-
дат плодове и зеленчуци и желаят да 
върнат дребния фермер на картата 
на Европа, вместо той само да жъне 
слънчоглед, царевица и жито. 

Какво би ги спряло да се случи 
всичко това? Няма нещо, което да ги 
спре, сигурни са партньорите. Рано 
или късно това ще се случи, незави-
симо от това дали ще го направят 
те или някой друг - пазарът ще го 
изиска. „Световните тенденции са 
такива, ние не можем да избягаме от 
тях, въпросът е дали ще сме в крак 
с тях, или пак ще сме на опашката.“
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Селището „Егрека“ показва 
живите традиции и магията 
на земята на децата  

Мястото, което 
ни връща към 
творческите 
български
корени

Н Някога лятно време 
българските семей-
ства прибирали стада-
та си от тучна паша в 
„егрек“, или кошара за 

добитъка през топлите месеци. Днес 
думата заедно с функцията й са из-
чезнали от масова употреба, за да се 
възроди за нов, увлекателен живот 
в етно селището, наречено „Егрека“. 
Мястото, което се старае да ни върне 
назад - във времето без технологии, но 
с българските техники за препитание 
и занаяти. Там, където децата ще раз-
берат, че картофът не расте в магази-
на, а глината се оформя от ръцете им.

На чисто и просто
Тук погледът се простира нашироко. 
Няма какво да го спре. Разположено 
в полите на планина Верила, етно 



селището „Егрека“ е достъпно по че-
рен път малко над село Дрен, община 
Радомир.

С широка усмивка на вратата на 
комплекса винаги посреща Нина Де-
сподска - дългогодишен режисьор на 
документални филми и телевизионни 
предавания. Тя е основният физически 
и емоционален двигател на „Егрека“, 
създател на идейната му концепция 
и човекът зад детайлите. Попадането 
й тук е колкото случайно, толкова и 
с пръст на съдбата. „Преди години 
на едно издание на джаз фестивала 
в Банско се събрахме с мой приятел 
аниматор, който живееше в чужбина 
и не се беше прибирал цели 18 годи-
ни. Той с мъка ми сподели колко му е 
тъжно, че в неговия роден край няма 
много вълнуващи места, няма кътче, 
на което хората да отсядат и да искат 

да се връщат, а пък има европейски 
проекти, от които почти никой не се 
възползва. Той искаше неговият реги-
он, Радомирският, да се популяризира 
и развива. Всички знаем, че Радомир 
и Перник спадат към по-бедните бъл-
гарски общини и всеки жест към тях 
е добре дошъл“, разказва Нина. Така 
в процеса на разговора спонтанно се 
ражда идеята - европейските средства 
биха могли да се използват тук. След 
фестивала Нина се прибира в родния 
Благоевград и ден по-късно получава 
обаждане от приятеля си с покана да 
посетят притежаваното от него мяс-
то в планина Верила. „Аз онемях, не 
мислех, че говори сериозно, но реших 
да отида“, спомня си Нина. Мъжът я 
води „на баира“ върху наследените от 
роднините му поляни - територия без 
път, без ток, без нищо. „Обърнах се и 

SЯни и Таня Кулови участват в управлението 
на семейната ферма „Под Балкана“, в която се 
отглеждат 1500 животни

R Разположено 
в полите на 
планина Верила, 
етно селището 
„Егрека“ е 
достъпно по 
черен път малко 
над село Дрен, 
община Радомир
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видях едно широко синьо небе с пе-
рести облаци. И изведнъж мястото ме 
прониза! Толкова ми хареса! Казах си 
- човек не може да прави едно и също 
в живота, трябва да пробва и друго.“

Собственикът на декарите отпъту-
ва и след няколко дни праща от Китай 
пълномощно на режисьорката, за да го 
представлява пред институции. Нина 
се връща в Дрен, проучва историята, 
прекарва време в църквата, опознава 
привичките на местните. Селото от 
градски тип се оказва с традиции в 
изкуството - доскоро в него е същест-
вувало и училище 

Българското село е в кръвта на 
Нина - израснала е в такова, обича го 
и е създала десетки документални 
филми на селска тематика, така че 
идеята какво да прави с повереното 
й място постепенно изкристализира. 
„Помислих си - защо пък да не се слу-
чи нещо като „Етъра“, и даже си го 
представих - селце с калдъръми, съ-
биращо интелектуалци и деца, които 
творят, образоват се, играят. Много 
романтично!“ Силен вътрешен стимул 
й дават натрупаните през годините 
професионален опит и впечатления - 
за Нина почти не е останало автентич-
но българско кътче с традиции, което 
да не е отразила. От представяне на 
чипровските килими до неделинския 
двуглас, тя се е докосвала до важни за 
българите традиции и винаги дълбоко 
вярвала, че те трябва да се популяри-
зират.

Вече убедена, режисьорката канди-
датства по мярка 311 по Програмата за 
развитие на селските райони 2007 - 2013 

г. за развитие на неземеделски дейнос-
ти в селата. Фонд „Земеделие“ привет-
ства идейния проект и той е одобрен. 
Докато задвижи колелото обаче, й се 
налага да отглежда картофи в продъл-
жение на две години (регистрирана 
е като земеделски производител). А 
след това започва и строежът на по-
стройките, по-късно обединени като 
развлекателен център на занаятите. 
Разбира се, трудностите не са малко и 
са основно от бюрократичен характер, 
но онова, което надделява, е тласъкът 
от полученото финансиране и възмож-
ността да се създаде вълшебно място 
без комерсиална цел и в името на де-
цата. „Трудности колкото искаш - път 
няма, вода няма - но всичко се забравя. 
Радвам се, че подобно финансиране 
дава възможност да се реализират 
проекти в запустели региони с нужда 
от популяризиране, създаване на нови 
работни места и развитие. Програмите 
дават шанс на хора със заряд и амби-
ции да допринасят за региона. Европа 
става тук.“

Като едно време
„Егрека“ се вдига за около две годи-
ни и днес се състои от основна сгра-
да със зала за хранене и семинарна 
зала на първо ниво. На второ ниво е 
обособена хотелска част с пет стаи, а 
в непосредствена близост се намират 
четири къщи, построени амфитеат-
рално. Комплексът е разположен на 
6800 кв.м на 1100 м надморска висо-
чина, а атмосферата е автентична и 
пресъздава българския дух.

Това спокойно място, пренасящо в 
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стари времена, естествено се превръ-
ща във вълнуваща точка за децата, 
които буквално никога през живота 
си не са виждали и докосвали разпо-
ложените тук инструменти и приспо-
собления. Посещенията са на ученици 
и деца от градините, организирани в 
еднодневна екскурзии от туроперато-
ри, понякога с преспиване. Рядко се 
случва четири-пет семейства да нае-
мат цялото място, и то през уикенда. 
В стаите умишлено не са поставени 
телевизори, а леглата са ръчно нап-
равени. В стандартно време „Егрека“ 
е резервирано месеци напред, но в мо-
мента поради усложнената ситуация с 
коронавируса посещенията са спрени.

„Основната ни идея беше тук - сред 
чист въздух и свобода, децата да са до 
природата, до животните, да усещат с 
ръцете си, да преживяват“, коментира 
Нина. В по-дълбоко измерение тя си 
поставя за цел да популяризира харак-
терни български занаяти, да съхрани 
родните традиции и да ги пренесе към 
следващите поколения, казвайки, че 
прави усилия да не изгубим напълно 
всичко, което ще си тръгне с нейното. 
За целта тя разделя няколко простран-
ства за различни дейности. В една от 
къщичките е разположено грънчарско 
колело за желаещите да изработват 
глинени фигурки, а друга е отделена 
специално за запознаване с естетиката 
на дърворезбата.

Режисьорката влиза в образа на 
сладкодумен разказвач, който увли-
ча момичетата и момчетата с разка-
зи за българското минало. Другият 
разказвач на „Егрека“ е майсторът 

Методи Механджийски, чието дело 
са и почти всички мебели тук. Той е 
човекът, който представя пред децата 
дървото, погледнато през призмата 
на твореца, обяснява и показва как се 
оформят и дялкат красиви фигурки. 
„В началото беше трудно, живеехме 
на фургон една година, спомня си той. 
Но от седем години нещата започнаха 
да се случват. Тук искаме да се вър-
нем към простите, истински, отдавна 
забравени неща. Не да се навираме 
във виртуални пространства, а да се 
докоснем до магията на земята. Де-
цата да усетят истинския материал.“ 
Според него повечето от тях проявяват 
интерес, но има и такива, които са не-
достатъчно възпитани от родителите 
си. „Смятат, че яйцето се произвежда 
в хранителен супермаркет, и като ви-
дят прасе, казват, че е куче. Щом ги 
поканим да вадят картофи от земя-
та, те отговарят, че картофите идват 
в мрежички или растат по дърветата. 
Затова ние искаме да им покажем и 
разкажем основните моменти, свърза-
ни със земята.“ Освен че демонстрира 
как се прави дърворезба, Методи води 
малките на разходка в гората, за да 
събират билки, учи ги да стрелят и с 
лък. След като възстановят дейността 
си, той смята да създаде и килийно 
училище със сандъчета с пясък.

Завършилият дърворезба, фото-
графия и операторско майсторство 
57-годишен Методи живее в комплекса 
целогодишно, без да ползва никакви 
технологии с изключение на стар мо-
дел мобилен телефон. „Аз съм в така-
ва възраст, в която преосмислям жи-

Q „Егрека“ 
разполага и с 
конна база с три 
коня, порода 
хафлингер, 
подходящи за 
малките за езда и 
разходка заради 
добрия си нрав
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вота и виждам смисъла му в простите 
неща. Още по-мащабният замисъл на 
нашето място е да върнем човека съм 
себе си. Младите живеят в бързи вре-
мена, но всеки в един момент трябва 
да се осъзнае откъде идва и накъде 
върви“, споделя той. За него интере-
сът към „Егрека“ е голям, но идеята е 
некомерсиална. „Не сме увеселителен 
комплекс, нямаме суперудобства, като 
джакузи например, но не това е важ-
ното. Всичко е направено от нулата и 
с любов. Има още какво да се случи, но 
семето е посято. Посято е и на други 
места, но е трудно, някой трябва да 
се заеме с него, и то безвъзмездно.“

Семето се разпростира и сред радо-
мирската общност. От първата копка 
до днес местните хора са от особена 
важност за комплекса. В селото има 
майстори занаятчии и строители, 
които работят като подизпълнители 
по време на строежа. Жените от чи-
талището и клуба в Дрен се превръ-
щат в ценно звено с насоките си за 
развитие на занаятите. Ветераните 
в билкарството с охота разказват за 
лечебните свойства на билките при 
посещения на групи. Стопаните на 
„Егрека“ купуват храна за конете и 
животните от селото и са устойчиво 
свързани с администрацията, като 
плащат местни данъци и туристичес-

Знаете ли, че...
Проектът за създа-

ването на селището 

за занаяти „Егрека“ е 

реализиран по схемата за 

развитие на неземедел-

ски дейности в селата 

от Програмата за 

развитие на селските ра-

йони, която действаше 

в периода между 2007 и 

2013 г. По нея се подпома-

гаха инвестиции в 231 об-

щини в страната, като 

максималният размер 

на помощта бе 200 хил. 

евро и до 70% от общите 

допустими разходи.

В настоящия програмен 

период схемата за под-

помагане на неземедел-

ски дейности е разде-

лена на три подмерки: 

за развитие на услуги, 

например здравни, соци-

ални и други, за развитие 

на занаяти и за създа-

ване на производства в 

селските райони извън 

селското стопанство.
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яждат. Когато е топло, те са поканени 
да наблюдават ритуала „жътва“, да се 
докоснат до житни снопове и да видят 
истински сърп.

Навън децата копаят почвата, за 
да открият картофи. В земята под ръ-
ководство на археолог те откриват и 
парчета от глинен съд, заровени пред-
варително, за да се запознаят, макар и 
за кратко, с професията на археолога. 
Под открито небе те изграждат и пре-
карат време в импровизиран детски 
палатков лагер тип индианско селище 
и наклаждат лагерен огън.

„Егрека“ разполага и с конна база 
с три коня, порода хафлингер, подхо-
дящи за малките за езда и разходка 
заради добрия си нрав. „Тук децата 
преживяват отношението човек - жи-
вотно, учат се как да нахранят кон и 
да го срешат, как да се погрижат за 
кокошките и зайчетата.

Мястото, разбира се, е и за възраст-
ните, особено за онези, които искат да 
си починат от големия град, шума и 
стреса. „За мен споменът от детство-
то е особено романтичен - реката, щу-
рците, асмата... А големият град, в кой-
то прекарах основна част от живота 
си, вече не ми носеше удовлетворение. 
И така - с много усилия и желание да 
бъда полезна на себе си, да се открия 
и да дам нещо на другите, поддържам 
„Егрека“ вече седем години. Това е 
мотивът ми, той никога не е бил фи-
нансов. Мислила съм си много пъти 
дали ми носи удовлетворение. (...) 
Понякога, когато се сблъсквам труд-
ности, се питам защо ми беше, но това 
е много кратък миг. По-голяма част 
от съществото ми казва - да, това е!“, 
обобщава Нина. 

RНина Десподска, 
режисьор на 

документални филми 
и телевизионни 

предавания

Не сме уве-
селителен 
комплекс, 
нямаме супе-
рудобства, 
като джакузи 
например, но 
не това е важ-
ното. Всичко 
е направено 
от нулата и с 
любов. 
Нина Десподска

ки данък в община Радомир. „В дого-
ворни отношения сме с туристически 
агенции, които осигуряват по петима 
аниматори за популяризиране на дей-
ността ни“, допълва Нина. И нещо лю-
бопитно - две години поред „Егрека“ е 
домакин на екипа на тв формата „Фер-
мата“ - „Междинна станция“, който 
в рамките на три месеца годишно 
ползва базата и съответно осъщест-
вява обезпечаването на предаването 
от местните магазини и кетъринг от 
Радомир. Комплексът е и домакин на 
ежегодния международен фолклорен 
фестивал „Слънце иде“.

В дланите
Освен занаятитe за Нина Десподска 
друго ценно за предаване знание е 
това как се прави хляб и защо е нуж-
но да се цени, затова една от залите 
в комплекса е отделена като демон-
страционна. В нея децата се учат да 
месят хляб, който после изпичат и из-
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Или как местните 
инициативни групи 
дават шанс за по-добро 
бъдеще на местните 
хора, помагайки им да 
развият идеите си за 
бизнес  

Ч Чух за пръв път за 
местните инициатив-
ни групи (МИГ) през 
далечната 2007 г. Кога-
то ми обясниха какво 

представляват, като професионален 
историк веднага ги асоциирах с чи-
талищата през Възраждането. Нещо, 
което тръгва от недрата на местната 
общност - за добруване, за полза, за 
градиво.

Тогава бях ПР на община Берко-
вица и активно взех участие в съз-
даването на нашата МИГ. Оказа се 
доста по-трудно от това да създадеш 
читалище през XIX век. Програмата 
за развитие на селските райони 2007 
- 2013 г. даваше много възможности, 
но и искаше сигурност, че дадените 
средства ще бъдат оползотворени по 
най-добрия начин.

МИГ-ът 
на общността



Едно от основните изисквания бе 
територията на МИГ-а да наброява 
поне 10 000 жители. Можеше да се 
обединят и две или три съседни об-
щини. Община Берковица започна 
разговори с Георги Дамяново, Вър-
шец и Годеч, защото логиката бе, че 
обединените ресурси ще обогатят 
възможностите на бъдещото сдруже-
ние и изготвянето на една стратегия с 
повече тежест. Община Годеч разбра, 
че „има хляб в тая работа“, и веднага 
се възползва от възможността. Така 
„МИГ - Берковица и Годеч“ бързо 
стана факт.

Що е то?
МИГ-овете представляват добровол-
ни сдружения на юридически и физи-
чески лица, които искат да развиват 
своите общини, които искат „оживя-
ване“ на селищата със затихващи 
функции, които искат да създадат 
поминък там, където са родени. Вся-
ка МИГ прави обществено обсъждане 
и проучвания на ресурсите, възмож-
ностите, слабите страни на терито-
рията си и на тази основа изработва 
стратегия за местно развитие. С този 
основополагащ документ организа-
цията кандидатства за средства по 
Програмата за развитие на селските 
райони 2007 - 2013 г. Ако стратегията 
е оценена като добра и възможна за 
реализиране, тя бива „подплатена“ 
със средства от ПРСР (подходът ЛИ-
ДЕР). Стратегията включва различни 
мерки, подходящи за района и иден-
тифицирани от хората като важни - 
земеделие и преработка, управление 

SМИГ е  успешен модел за иницииране на 
местната енергия и идеи за подобряване 
качеството на живот на хората и осигуряване на 
поминък и работни места

35
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на горите, туризъм, други неземедел-
ски дейности, с които да се обогатят 
селските територии, подобряване 
на инфраструктурата, подкрепа на 
читалищата и други. Оттук насетне 
всеки човек с добра идея, всяка НПО 
и всяка от общините могат да кан-
дидатстват за част от средствата за 
осъществяването й. МИГ-ът тук е в 
ролята си на разплащателна мини-
агенция. Нужно е само да докажете, 
че идеята ви е жизнена и е в унисон с 
общата рамка на стратегията.

Трудното начало
Не само създаването на сдружението 
е трудно. Изготвянето на стратегия, 
която „да хване окото“ на донора, 
се оказа нелека и много отговорна 
задача. В началото хората не разби-
раха какво е това МИГ - яде ли се, 
пие ли се, можеш ли да откраднеш 
нещо, „абе поредната глупост, дето 
ни спускат отгоре“. Това затрудни 
проучванията по изготвянето на до-
кумента. Но с повече информиране и 
обясняване недоверието се превърна 
във вяра, че това е успешният модел, 
и хората активно започнаха да дават 
идеи, а след това да пишат и пода-
ват проекти. Сякаш някой развърза 
мечтите им.

А сбъднатите мечти, особено ко-
гато дават поминък и помагат на хо-
рата да останат в родния си край, са 
красива работа! Такива - красиви, са 
следващите няколко истории.

Кръстан за кръста да си 
земеделец
Кръстанчо Симеонов Кръстанов е 
земеделски производител от Годеч. 
Свързан е със земята и животните от 
дете. И макар да е завършил електро-
техникум, да посее зърно, да погали 
животно си остават най-милите му 
неща за работа. Съпругата му, кра-
сивата и работлива Вася, няма нищо 
против този избор и от началото все 
е до него. „Първата техника купихме 
през декември 1990 г. Хората коли ку-
пуват, апартаменти купуват, а ние 
- косачка“, смее се тя. Така с косач-
ката „завъртат“ колелото. Кръстан 
коси на хора. Дори няколко години 
поддържа със сено Института по иму-
нология. Най-голямата „шуга“ са му 
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овцете. „Обичам ги даже повече от 
тракторите. Пълнят ми сърцето!“ И 
разказва спомени: „На сватбата ни с 
Вася баба ми Надка ни подари като 
харизмо (чеиз, дар) 10 овчици. Така се 
постави началото на стадото.“ И два-
мата говорят за баба Надка с огромно 
уважение и дори удивление. „Желе-
зен човек беше. Страшно трудолюби-
ва - еталон! Когато й да я попиташ как 
е, все ще отговори „много съм добре“. 
В дъжд и пек - все на полето. Умря 
без телевизор. Във въздуха предеше 
и чепкаше вълната. Само аналгинче 
пиеше.“ Защо ли в този характер на 
бабата припознавам днес Кръстан 
и близките му! Успехът идва посте-
пенно - с много труд и постоянство. 
„Правим го за себе си, иначе не вър-
ви“, обяснява Кръстан. А и две мом-
чета имаме, мъже вече, и те са с нас. 
Голяма помощ ни е това.“

В момента семейството има бли-
зо 5000 дка земя, на която отглеждат 
пшеница, ечемик, слънчоглед, царе-
вица, малко тикви и картофи. Стопа-
ни са и на 270 овце, 20 кози, телета. 
Когато кандидатстват за пръв път за 
европейско финансиране по мярка 121 
„Модернизиране на земеделските сто-
панства“ по Програмата за развитие 
на селските райони, не очаквали да 
бъдат одобрени. Но станало - закупи-
ли трактор New Holland J5050, дискова 
брана, плуг, сеялка за пролетници и 
мулчер (машина за очистване на земя, 
рязане и смилане на всякаква расти-
телност). Безвъзмездната финансо-
ва помощ била 65 795.93 лева - 50% от 
стойността на инвестицията. Преди 
това имали един руски трактор. „Но 
новата техника си е нова техника, 
смее се Кръстан. Момчетата, като 
се качиха на нея, и край - не искат да 
слязат вече.“

Кръстан се ядосва, че днес няма 
младите къде да се научат на изкуст-
вото на земеделието - „няма вече ТК-

ЗС-та, където да те научи животът, 
техникумите само документи дават“.

Големият проблем на фамилията 
е липсата на работници. Обикалят по 
цяла България за овчари - Монтана, 
Враца, Плевен, Добрич, Пловдив. „За 
нищо вече няма хора, само за помо-
щи! Ние не можем глава да вдигнем 
от работа - вечер лягаме в 12 часа, су-
трин ставаме в 6 часа. 365 дена сме 
на график.“

В новия програмен период Кръстан 
отново има спечелен проект по мярка 
4.1 „Инвестиции в земеделски стопан-
ства“ към Стратегията за ВОМР на 
„МИГ - Берковица и Годеч“, финан-
сирана по ПРСР 2014 - 2020 г. Стой-
ността на проекта е 150 000 лева, а от 
програмата ще получи 60% от сумата. 
Иска да закупи нов прикачен инвен-
тар - сеялка за пролетници, сеялка за 
есенници, валяк, а също така и вана 
за мляко. „Най-хубавата сеялка искам 
да купя“, с мерак говори Кръстан и 
сякаш не му тежи кръстът да е „на 
график“ 365 дни в годината.

Да даваш живот всеки ден
Не, няма да ви разказвам за бабуване 
и родилна помощ. Ще ви запозная с 
историята на една фамилия, влюбена 
в растенията и създала разсадник за 
чудо и приказ. Иван Стоянов-Горския 
завършва Лесотехническия универси-
тет и известно време работи профе-
сионално в разсадника в Берковица. 
Отеснява му там и решава, че иска сам 
да си бъде началник и да надгради 
наученото. Започва върху общински 
имот под наем, който впоследствие 
купува и разширява. Основната част 
на разсадника се намира в местността 
Чапраза над Берковица, по пътя към 
прохода Петрохан и София. Но не само 
това обяснява успеха на начинание-
то. Последователен, неуморен, естет 
- такъв е Иван. До него неотлъчно са 
майка му и баща му. Когато не е на 

RМестните 
инициативни 
групи трябва 
да включват 
територия с поне 
10 хил. жители, 
като е възможно 
и обединение 
между две или три 
общини, каквото 
са направили 
Берковица и Годеч. 
Самата група, на 
принципа на мини 
разплащателна 
агенция, разглежда 
проекти от 
местни жители
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работа, там е и съпругата му. Задруж-
ното семейство е изковало само все-
ки успех и доброто си име. „Работим 
много, разказва майката на Иван. Аз 
винаги съм обичала растенията, а сега 
съм експерт като сина ми. Всички рас-
тения мога да назова по име. Няма и 
как да го оставим, защото трудно се 
намират хора за работа.“

Когато потръгнала идеята и успели 
да закупят имота, хъсът се увеличил, 
а с него и целите. Но постигането им 
изисквало да имат поне един хубав 
трактор с различни приставки. Точ-
но тогава разбрал за възможностите 
чрез МИГ-а да кандидатства за евро-
пейско финансиране като земеделски 
производител по мярка 121 „Модерни-
зиране на земеделските стопанства“ 
по ПРСР. Договорът е подписан през 
лятото на 2013 г. „Не знам как щяхме 
да се оправяме без трактора. Страш-
на помощ ни беше тогава. Още си го 
използваме. Лично аз работя с него“, 
казва ми Иван Стоянов.

Днес освен разсадника на Чапраза 
с площ 27 декара предприемчивият 
мъж е взел под аренда още 66 декара. 
На тях фамилията отглежда над сто 
вида растения - цветя, храсти, игло-
листни и широколистни дървета.

Но най-голямата радост на Иван 
Стоянов е, че има кой да наследи 
постигнатото - синът му Кристиян 
Стоянов. Младежът доскоро бе част 
от младежкия национален отбор по 
биатлон, а днес е студент по специал-
ността „Ландшафтна архитектура“. 
„Много ми харесва специалността, 
какво по-хубаво от това да знам как 
да отгледам растение, а след това и да 
му намеря най-подходящото място, 
за да изпъкне красотата му“, и погле-
дът на Криси замечтано се плъзва по 
стройните редици с цветя.

Зъби като бели бисери
Че кой не мечтае за такива? И ако ня-

кога е трябвало да благодариш на Бог, 
че те е надарил с такова богатство, то 
сега науката и техниката могат да ти 
изваят усмивка като тази в народната 
песен. Точно това правят две момиче-
та от Берковица. Те са сред най-добри-
те зъботехници в целия Северозапад.

Теодора Николова и Агнеса Заха-
риева като съвсем млади започват 
работа в зъботехниката в берковската 
болница. С реформирането на здрав-
ната система те са съкратени първи 
- като най-млади и отскоро. Но още на 
държавната работа знаели, че един 
ден искат да правят модерна метало-
керамика, каквато не се правела там 
тогава. В началото се помещават в 
неуютно помещение в стара сграда. 
После си стъпват на краката и заку-
пуват кокетна къщичка-павилион, 
където се помещават и до днес - вече 
десет години. Можеш да ги видиш 
всеки ден през прозорците, гледащи 
към улицата - усърдно свели глави 
над този деликатен и важен аксесоар 
от красотата ни.

С времето работата им нараства, а с 
нея и амбициите за по-високотехноло-
гични зъбни протези, корони. Съвсем 
случайно, на курс по английски език, 
те разбрали за МИГ-а и възможности-
те, които дава. Намерили си консул-
тант - на принципа „всеки да прави 
това, от което разбира“, и работата 
станала. Сбъднала се мечтата им за 
новата пещ за керамика Heramat C3. 
„Най-важното е, че с нея можем да 
правим корони с цирконий. Цирко-
ният е заместител на метала, бял е 
на цвят. Така короните стават много 
по-красиви и стоят много естествено 
- обяснява ми Агнеса, докато ми по-
казва пещта. Обичаме много работата 
си и искаме да я работим качествено. 
Вече не сме от най-младите, но се ин-
тересуваме от новостите, ходим по 
обучения, семинари. Интересно ни е 
кое може да се случи и тук, при нас.“
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„Хром-никеловият метал не се 
вижда, все едно няма метална кон-
струкция - допълва Теодора. Голям 
мерак тази пещ ни беше и макар че 
минаха вече няколко години, още си 
й се радваме.“ Финансирането е по 
мярка 312 „Подкрепа за създаване и 
развитие на микропредприятия“, а 
одобрената безвъзмездна финансова 
помощ е 70% - 7056.88 лв. Днес при тях 
идват клиенти не само от общината, а 
и от съседната община Вършец, къде-
то няма зъботехници. „Въпреки че е 
трудно, се случва“, завършва разказа 
си Агнеса като препоръка към всич-
ки, които се страхуват да потърсят 
европейско финансиране.

Равносметката
Казано накратко - МИГ или ВОМР (Во-
дено от общностите местно развитие), 
както се наричат през новия програ-
мен период, са успешен модел за ини-
цииране на местната енергия и идеи 
за подобряване качеството на живот 
на хората и осигуряване на поминък 
и работни места. Особено важно е, 
че чрез някои от мерките се обога-
тяват услугите, които се предлагат 
в общините. Това е голямо удобство 
и пестене на време - а всички знаем, 
че времето е пари.

„Местна инициативна група - Бер-
ковица и Годеч“ е изпълнила своята 
Стратегия за местно развитие в пери-
ода 2012 - 2015 г. Сдружението е сред 
„отличниците“ в страната в предиш-
ния програмен период по спечелени 
и изпълнени проекти. МИГ е провела 
седем приема на проектни предложе-
ния по различни мерки - общо 75 пред-
ложения; 47 са сключените договори.

Благодарение на изпълнените 
идеи са създадени за постоянно или 
с временна заетост 125 работни мес-
та. Изплатените средства са на обща 
стойност 1 191 900 лв. „МИГ - Беркови-
ца и Годеч“ има неусвоени средства 

едва 3.95%.
Със средства от ПРСР са закупени 

редосеялка за окопни култури; обо-
рудвани са автосервиз, цех за мебел-
но производство; оборудван е цех за 
изработка на бижута и сувенири от 
благородни метали. Дори в Годеч са 
изградени четири планински къщи за 
гости с атрактивна архитектура (виж 
снимката). Изградено е постоянно 
изложение на дървени пластики и е 
подобрена инфраструктурата в парк 
„Здравец“ в Берковица. Изградена 
е външна сцена за експониране на 
местното културно наследство в Го-
деч. Стратегията на сдружението за 
настоящия програмен период също е 
одобрена и повечето от мерките вече 
са отворени за кандидатстване. Инте-
ресът е още по-голям. Например само 
по мярка 6.4 „Инвестиции в подкрепа 
на неземеделски дейности“ има пода-
дени 25 проекта.

Мигът на общностите настъпва и 
през МИГ-овете, а местната инициати-
ва доказа във времето, че с помощта 
на европейското финансиране има ог-
ромен смисъл нещата да се случват 
„отдолу нагоре“.
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С европейско финансиране 
край Костинброд се 
изгражда осмият 
център в света за 
деца, преболедували 
онкологични заболявания  

Новият дом 
на малките
големи
герои



Щ „Щом си с мен, 
вярвам пак. . . 
Щом си с мен, аз 
мечтая на глас...“ 
Рефренът е част 

от песента „Щом си с мен“ от 2014 г., 
която някои от популярните лица в 
българската поп музика, сред които 
Дичо, Поли Генова, Виктория Тер-
зийска и други, посветиха на децата 
с онкохематологични заболявания в 
България. А шест години по-късно 
едно от нещата, за които те мечтаеха 
на глас, е на път да се осъществи.

Само след няколко месеца край 
Костинброд ще заработи център за 
деца, преборили онкологични забо-
лявания, който се изгражда с финан-
сиране от европейската Програма 
за развитие на селските райони и с 
помощта на безброй хора и фирми, 
дарили средства, труд и материали, 
за да може той да бъде факт. Място-
то, което ще е едва осмото от този 
тип в света, ще се ползва от децата 
и техните родители за психическо-
то и физическо възстановяване след 
най-тежката битка, която са водили 
- за оцеляване. Планът е амбицио-
зен: новият дом за малките големи 
герои ще е място за срещи, споделе-
ни мигове, взаимопомощ, различни 
терапии и програми. Целта: да се 
подпомогне социалната адаптация 
след годините на болничен престой 
и връщането към обичайния живот. 
Истинската промяна обаче ще дойде 
от изграждането на комплексна гри-
жа за тези деца и техните семейства 
в периода след тежките медицински 

SТака ще изглежда възстановителният център за деца в костинбродското 
село Опицвет, който предстои да бъде открит до месец-два. Той се изгражда 
с финансиране от 2 млн. евро по Програмата за развитие на селските райони 
и с помощта на безброй хора и фирми, дарили средства, труд и материали, за 
да може той бъде факт
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процедури, каквато в момента изця-
ло липсва.

В началото бе мечтата
Годишно между 150 и 200 българчета 
от 0 до 18 години получават смразя-
ващата диагноза „рак“. В най-честия 
случай - остра лимфобластна левке-
мия. Шансовете за пълно излекуване 
са високи, но битката е тежка и пре-
минава в години на хирургически 
интервенции, силни медикаменти, 
лъче- и химиотерапии. Мигът, пре-
обръщащ живота на цели семейства, 
поставя началото на цял период, съ-
пътстван от болка, страх, изтоще-
ние, надежда и мечти. И сблъсък с 
реалността в една закостеняла сис-
тема, в която административните 
недъзи са прекалено много. Именно 
такава съдба събира преди около 10 
години семейства с болни деца и пос-
тавя началото на Сдружение „Деца 
с онкохематологични заболявания“. 
„Ние сме родители, които искахме да 
променим нещата. Болни деца за съ-
жаление винаги ще има“, разказва за 
първите стъпки Петя Александрова 
от ръководството на организацията.

През този десетгодишен период 
Сдружение „Деца с онкохематоло-
гични заболявания“ развива раз-
лични инициативи, свързани както 
с правата на децата, водещи битка за 
живот, така и за психологическата 
помощ и социална адаптация на тях 
и техните семейства. Организация-
та стопанисва единствения дневен 
център за подкрепа на лекуващи се 
малки пациенти, който се намира в 

детската хематология в столичната 
болница „Царица Йоанна“. Сътруд-
ничи си и с другите две болници, спе-
циализирани в онкохематологични 
заболявания в страната, които се на-
мират в Пловдив и Варна. Организи-
ра детски лагери за деца, сблъскали 
се с рак, участва и в олимпиадата 
за тях, която се провежда в Москва. 
Обменя добри практики с много меж-
дународни организации в сферата.

Но най-големият проект на сдру-
жението още от самото начало е да се 
създаде възстановителен център за 
деца, в който да бъде оказвана под-
крепа на тези семейства в периода 
след тежките медицински интервен-
ции - помощ, каквато не съществува 
в момента в страната.

Разцветът на Опицвет
Идеята за изграждането на възста-
новителен център за деца с онкохе-
матологични заболявания, който ще 
бъде не само първият в България, 
но и единствен на Балканите и едва 
осми в света от този тип, започва 
да се реализира на практика преди 
около пет години, разказва Пламен 
Белчев от сдружението. Тогава орга-
низацията закупува терен 3.6 дка в 
края на костинбродското село Опиц-
вет, където той трябва да се изгради.

Парцелът не е избран случайно: 
районът е част от екомрежата „На-
тура 2000“, с чист въздух и много въз-
можности за дейности в планината. 
В непосредствена близост се намират 
язовир и конна база, където също 
могат да се провеждат занимания. 

42

Д
о

б
р

и
 з

е
м

е
д

е
л

с
к

и
 п

р
а

к
т

и
к

и
  



Основното финансиране за самото 
строителство идва чрез европейските 
фондове. През 2018 г. сдружението 
печели проект по Програмата за раз-
витие на селските райони на стой-
ност 2 млн. евро по познатата като 
„общинска“ мярка схема за подпома-
гане - за инвестиции в създаването, 
подобряването или разширяването 
на всички видове малка по мащаби 
инфраструктура. Безвъзмездната по-
мощ е 100% от допустимите разходи.

Така още същата година е на-
правена първата копка на центъра, 
който ще включва седем къщички, 
в които ще се настаняват семейства, 
сграда, в която ще има хотелска част, 
столова, кухня, зали за занимания 
в малки и по-големи групи, места 
за индивидуални терапии. Отвън е 
предвиден озеленен двор с басейн, 
барбекю зона и сцена за изяви на де-
цата. В базата се изгражда и парак-
лис. Общият капацитет е за 40 души. 
„Имаме сондаж, термопомпи, целта 
е центърът да се ползва целогодиш-
но“, разказва още Белчев.

Строителството на центъра вече 
е в напреднал етап, като се очаква 
той да бъде завършен в следващите 
месец-два. Тъй като финансиране-
то по програмата не е достатъчно 
за покриване на всички разходи, из-
граждането се прави и с допълни-
телни дарения от много граждани 
и фирми. В каузата се е включила 
община Костинброд, която освен под-
помагане е освободила сдружението 
от редица такси, проектът е изготвен 
безвъзмездно от архитект Мариета 

Браделева, много фирми са доставя-
ли материали и са финансирали раз-
лични дейности. Във финалното оф-
ормление участват и известни имена 
от изкуството. „Например иконос-
тасът в параклиса ще бъде на проф. 
Валентин Лилов от Националната 
художествена академия, иконите ще 
бъдат дарение от Борис Маскръчки“, 
изброява Белчев. Срещу бъдещата 
база е изграден и център за спорт и 
игра, финансиран с дарение от бив-
шия капитан на националния отбор 
по футбол Стилиян Петров, който 
вече се ползва от децата и в който 
се провеждат различни занимания 
и празници като рождени дни и др. 
Сдружение „Деца с онкохематоло-
гични заболявания“ притежава и те-
рен около 7 декара в района, където 
се изгражда земеделско стопанство 
- там вече са засадени овощни дръв-
чета, ще има парници за зеленчу-
ци, които освен за производството 
на храна ще се ползват и за терапия 
на децата и техните семейства и за-
познаване с фермерските практики.

Очаква се новият център да отво-
ри над 20 постоянни работни места, 
сред които за висококвалифицирани 
специалисти, които ще работят със 
семействата, както и за помощен пер-
сонал - в кухнята, поддръжката и др. 
В него ще има и медицинско лице.

Програми за деца и родители
След завършването на центъра ще 
започнат да се организират лагери за 
деца и техните семейства, като това 
ще става след препоръка от медици-

QНовият дом за малките 
големи герои ще е място за 
срещи, споделени мигове, 
взаимопомощ, различни 
терапии и програми
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те, които ги лекуват. Става въпрос 
за програми от по 7-10 дни, които 
ще се провеждат целогодишно и 
ще са безплатни за семействата. 
Издръжката на центъра в първите 
две години ще бъде по норвежката 
програма за сътрудничество, като 
през този период ще се изготви и 
усъвършенства методология за ра-
бота с децата и семействата. След 
това се предвижда финансирането 
да се случва от държавата като со-
циална услуга, а насочването на 
деца към центъра да става от со-
циалните служби и след препоръка 
от медиците.

Целта е с излекуваните деца, ро-
дителите и другите деца в семей-
ствата да работят специалисти, 
които да изготвят индивидуална 
социална оценка и да оказват не-
обходимата психологическа помощ 

RПетя Александрова 
(вляво) е заместник- 

председател на 
сдружение „Деца с 

онкохематологични 
заболявания“

RПламен Белчев 
(вдясно) е член на 

сдружението и основен 
двигател на проекта за 

възстановителен център 
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след преживяното дълго лечение. 
Това трябва да помогне и на деца-
та да се социализират наново към 
ежедневния живот.

Сред заниманията, които са пла-
нирани, са различни арт терапии, 
спортни занимания, сценични изя-
ви, дейности в природата, лагерни 
огньове, забавления, игри, лекции 
за родители и др. „Искаме семей-
ствата да си създават контакти, де-
цата са приятелчета, ние сме едно 
общество, едно голямо семейство“, 
казва Петя Александрова. По ду-
мите й организацията поддържа 
контакти и с другите такива цен-
трове по света, като на следващ 
етап се планира и обмен на деца 
- посещение на деца от други стра-
ни в центъра в Опицвет, както и на 
български деца в чужбина.

Сдружението има и идея да съз-
даде на програма за оказване на 
подкрепа на родителите, изгубили 
дете. Както и евентуално разшире-
ние на центъра на по-следващ етап.

Това, което е голямата цел оба-
че, е да бъде променен моделът, по 
който се оказва помощ на тези деца. 
Битката с тежки онкологични забо-
лявания е и психическо изпитание 
за цялото семейство, в което дори 
понякога се оказва, че децата са по-
силни. И знак, че истинската победа 
може да бъде постигната заедно.

Знаете ли, че...
Проектът на Сдружение „Деца 

с онкохематологични заболява-

ния“ се изпълнява по подмярка 

„Инвестиции в създаването, 

подобряването или разширя-

ването на всички видове малка 

по мащаби инфраструктура“ 

от Програмата за развитие 

на селските райони в периода 

2014 - 2020 г., която осигуря-

ва до максимум 3 млн. евро 

безвъзмездно финансиране за 

проекти. По схемата, която е 

една от най-атрактивните в 

програмата, могат да се пра-

вят инвестиции в улична и ВиК 

инфраструктура, площи за 

широко обществено ползване, 

ремонти на училища, детски 

градини, спортни съоръжения, 

социална инфраструктура 

за услуги, обекти, свързани с 

културния живот, и др. Кан-

дидатите за подпомагането 

могат да бъдат малки общини, 

ВиК дружества, читалища и 

организации с нестопанска 

цел. Европейската програма 

осигурява 100% финансиране на 

разходите за дейности, които 

след извършване на инвести-

цията не генерират нетни 

приходи. Максималната сума 

за един кандидат по мярка-

та може да бъде 3 млн. евро 

в направлението, свързано 

с ремонти на улична и ВиК 

инфраструктура, 2 млн. евро 

за социална инфраструктура 

и 1 млн. евро за образователна 

инфраструктура.

QВъзстановителеният 
център за деца с 
онкохематологични 
заболявания, е 
първият в България, 
и единствен на 
Балканите и едва осми 
в света от този тип
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П Повече от 25 години 
на пазара, пет фураж-
ни завода, собствени 
складово-силозни 
пространства, над 200 

служители в България и Румъния и 
много желание за бъдещо развитие. 
Така накратко може да бъде описан 
производителят на фуражи „Вианд“. 
Компанията е основана през 1992 г. 
като фамилен бизнес и през години-
те преминава през различни етапи 
на развитие. За семейна компания 
приемствеността през поколенията 
е нещо естествено. Основателите 
са работили в областта на селското 
стопанство и през първите години 
на демокрацията, когато интересът 
както от чуждестранни инвеститори, 
така и от промяна и модернизация на 
отрасъла расте, решават да създадат 
„Вианд“. Оттогава компанията е пре-
минала през различни юридически 
преобразувания. Скоро след създа-
ването – през 1993 г., тя започва да ра-
боти съвместно с „Провими“. По това 

Как фамилната 
търговска компания 
„Вианд“ се превърна в 
лидер в производството 
на храна за животни

На върха – 
на фуражния бизнес 
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ивреме нидерландската компания е 

един от лидерите в производството на 
фуражи на глобално ниво. През 2010 
г. „Вианд“ откупува 50-процентовия 
дял на „Провими“ и продължава раз-
витието си като самостоятелно, неза-
висимо дружество. Партньорството с 
нидерландския гигант обаче има своя 
отпечатък върху компанията – добри-
те практики, научени от съвместната 
работа, се прилагат и до днес.

„Вианд“ е един от малкото произво-
дители на фуражи, които работят пря-
ко със специалисти по хранене на жи-
вотните. „Научихме, че печалбата не е 
единственото важно - от огромно зна-
чение е и да инвестираш в развитието 
на бизнеса“, коментира главният из-
пълнителен директор на компанията 
Корнелия Харитонова. Стремежът на 
собственика Иван Трифонов винаги 
е бил да се работи по балансираното 
хранене на животните и да се следи не 
само за икономическите показатели 
на клиентите, но и за качеството на 
месото, млякото, яйцата и като цяло 
продукцията, която се реализира от 
клиентите на компанията. Следи се 
също така за новостите в науката, 
канят се специалисти в областта от 
развити европейски страни, ползва 
се нидерландският опит при разра-
ботване на храни за отделните видове 
животни. Инвестира се не само в ма-
териална база, но и в специалистите 
на компанията. Ежегодно специа-
листите по хранене, които работят в 
компанията или са консултанти, се 
обучават и посещават симпозиуми 
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у нас и в чужбина. Обменя се опит с 
водещи компании, консултират се 
клиенти.

Напред към нови 
производствени мощности
Днес „Вианд“ разполага с пет фураж-
ни предприятия с общ производствен 
капацитет, надхвърлящ 400 хил. тона. 
Групата притежава и собствени си-
лозно-складови стопанства с капаци-
тет 50 хил. тона. Производствените 
мощности на компанията не са заети 
напълно – през изминалата година е 
произвела близо 90 хил. тона фураж.

През 1995 г. започва първият от 
няколкото проекта за изграждането 
на фуражни предприятия в различ-
ни краища на страната. През 1998 г. 
„Вианд“ купува фуражен цех, нами-
ращ се на територията на помощното 
стопанство на двореца „Врана“. През 
следващите години компанията раз-
вива производството и реализацията 
на пълноценни комбинирани фуражи 
за всички видове животни и птици, 
като днес там се предлагат над 60 вида 
различни храни. От 1998 г. има произ-
водствено предприятие в София, което 
произвежда и доставя комбинирани 
фуражи на фермерите от региона и 
фуражи в малки опаковки, специално 
разработени за селския двор.

През 2011 г. „Вианд“ купува завод в 
с. Борисово, област Русе. До решение-
то се стига, след като ръководството 
на компанията твърдо е взело реше-
нието да увеличи производството 
на комбинирани фуражи и да стъпи 
уверено на румънския пазар. Успеш-

ното развитие на завода в София дава 
сигурност на „Вианд“, че се движи в 
правилната посока. Компанията ре-
шава да го модернизира – преди това 
предприятието не е работило повече 
от 6 месеца и в него липсва техника. 
Тя кандидатства за финансиране по 
мярка 123 „Добавяне на стойност към 
земеделски и горски продукти“ по 
Програмата за развитие на селските 
райони. След придобиването на ак-
тива и установяването състоянието 
на производствените мощности бива 
разработен проект за реконструкция 
и модернизация. Макар с ограничено 
време, „Вианд“ знае какво иска и с 
помощта на специалисти в областта 
на строителството и инженери по 
производство на фуражи успяват да 
изготвят проект, с който да канди-
датстват по европейската програма. 
Средствата от европейските фондо-
ве са в размер на 2.3 млн. лв., като са 
вложени предимно в оборудване и за 
ремонти. Сумата, дадена за купуване-
то на заводите, е извън това финан-
сиране. В допълнение „Вианд“ дава 
още средства и за ремонт на складо-
вите помещения. Така инвестираните 
собствени средства на компанията 
достигат 3 млн. лв. „Вианд“ започва 
производството във фуражния си 
завод в с. Борисово през май 2011 г. 
Тогава в предприятието са работили 
5-6 души, които нарастват до 35 през 
следващите години, а към днешна 
дата са над 50.

Инвестицията от еврофондовете е 
изразходвана за създаване на модер-
на система за съхранение на зърно, 
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обновяване на производствените сгра-
ди, както и за изграждането на адми-
нистративна сграда, предоставяща 
добри битови условия за работниците. 
Средства от проекта са вложени и във 
въвеждането на модерна технология 
за производство на специализирани 
фуражи, както и за купуването на 
ново лабораторно оборудване. Про-
изводителят също внедрява инфор-
мационни системи за управление на 
производствените и административ-
ните процеси във фуражния завод.

„Заводът беше със старо оборудва-
не и производителността беше много 
ниска“, отбелязва изпълнителният 
директор на дружеството Корнелия 
Харитонова. Чрез инвестицията на 
средствата от Програмата за развитие 
на селските райони на практика се 
създават и нови работни места - така 
намалява и безработицата в региона, 
тъй като основна част от наетите са 
жители от село Борисово и съседните 
населени места. В крайна сметка се 
модернизират производствените про-
цеси и се въвеждат нови технологии 
за производство на различни видове 
фуражи. Това подобрява качеството 
на продукцията, подпомага по-добро-
то сътрудничество с производителите 
на суровини за фуражи и спомага за 
опазването на околната среда. Като 
резултат от проекта „Вианд“ започва 
да предлага комбинирани фуражи за 
прасета, за птици, за преживни живот-
ни и други. От произвежданите фура-
жи основно място заемат продуктите 
за птиците (бройлери, пуйки, пилета, 
яйценосно направление, кокошки но-

сачки), свине, преживни животни и 
зайци. На този етап компанията про-
извежда всички видове фуражи, вклю-
чително такива за охлюви и щрауси, 
като работи и по рецепта на клиента.

Цел на „Вианд“ е балансираното 
хранене на животните. Харитонова 
споделя, че качеството на продукци-
ята на производителя на фуражи е ос-
новната притегателна сила за нови 
клиенти. „В този бранш рекламата 
се случва предимно от уста на уста 
- даден клиент е чул, че постигаме 
добри резултати при негови конку-
ренти, и започва да работи с нас“, каз-
ва главният изпълнителен директор 
на компанията. „Вианд“ също така 
разполага и с търговци, които обика-
лят страната и посещават фермите, 
за може комуникацията с клиентите 
да се случва максимално естествено.

Години след инвестицията – през 
2019 г., в период на свинска чума и 
непрекъснати епидемии от различ-
ни болести при различните видове 
птици и животни, компанията оце-
нява завода в с. Борисово като една 
от изключително добрите си стъпки. 
Гранулирането при закупените по 
програмата машини се извършва 
при висока температура и това дава 
възможност да се пресече пътят на 
заразите. Освен това инвестицията 
в нови производствени мощности 
позволява на „Вианд“ да се докаже 
не само като доставчик на сурови-
ни за производство на фураж, но и 
като производител на качествена, 
добре балансирана храна за живот-
ни и птици в региона. С помощта на 

Средствата 
от европей-
ските 
фондове са
в размер на 
2.3 млн. лв., 
като са вло-
жени пре-
димно в обо-
рудване и за 
ремонти.
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проекта по оперативната програма 
„Вианд“ се утвърждава на пазара 
като конкурентен производител – 
производството е увеличено мно-
гократно, а фирмата развива произ-
водството и пазара на комбинирани 
храни за всички видове животни и 
птици. Харитонова посочва, че дру-
жеството има интерес да участва с 
проект отново. „Миналата година не 
успяхме да се класираме за финан-
сиране заради новата точкова систе-
ма, но интересът ни към програмата 
остава висок“, споделя тя.

През 2013 г. компанията се раз-
ширява, като открива нов завод в 
с. Ситово край Силистра. Предпри-
ятието е с капацитет 100 хил. тона 
годишно и произвежда високока-
чествени храни, основно за прежив-
ното животновъдство. Към момента 
заводът се е развил значително – 
извършени са преустройства и ре-
конструкции на производствената и 
административната сграда, автомо-
билният парк е обновен и разширен, 
построени са силози за съхранение 
на зърно.

Макар компанията да не работи на 

пълния си производствен капацитет, 
в началото на тази година тя купува и 
нов завод в Румъния. Стойността на 
инвестицията е над 1 млн. евро, а в но-
вото предприятие работят 30-35 души 
(наблюдава се сезонност на работа-
та, затова и бройката варира). Това 
се случва, тъй като през последните 
няколко години „Вианд“ реализира 51-
53% от продукцията си на румънския 
пазар, който е значително по-голям 
от българския. На него се предлага 
предимно храна за агнета, крави и 
бройлери.

„Едно от най-значимите тех-
нологични нововъведения, които 
направихме по отношение на опти-
мизацията на производството, беше 
купуването на машините за гранули-
ране на фуража, които дават сигур-
ност както на нас, така и на нашите 
клиенти“, споделя още главният из-
пълнителен директор на компания-
та. От една страна, тази инвестиция 
допринася за намаляването разхода 
на фураж за клиентите, а от друга, гра-
нулирането на по-висока температура 
гарантира, че храната за животните 
не пренася зарази.

Едно от най-
значимите 
технологич-
ни нововъве-
дения, които 
направихме 
по отноше-
ние на опти-
мизацията 
на производ-
ството, беше 
купуването 
на машините 
за гранулира-
не на фуража, 
които дават 
сигурност 
както на нас, 
така и на 
нашите кли-
енти.
Корнелия Харитонова,
главният изпълни-
телен директор на 
компанията



51

Трудностите
Сред най-големите проблеми на „Ви-
анд“ са просрочията в плащанията, 
както и болестите по животните. „Ние 
сме част от веригата – ако животно-
въдството се развива добре, и ние ще 
вървим нагоре. Затова сме и толкова 
прецизни в работата си – защото зна-
ем, че ако не сме внимателни и ако 
нямаме грижата към хигиената на 
фуражите, клиентите ни ще преуста-
новят дейност, а вследствие на това и 
ние самите ще затворим“, коментира 
Харитонова.

Така се стига до това компани-
ята да придобие и свинекомплекс 
„Николово“ край Русе. „Вианд“ е 
бил дългогодишен доставчик на 
фуражи за изхранване на живот-
ните в свинекомплекса, като през 
последните години има натрупване 
на задължения, които са останали 
неплатени. Така се стига до момент, 
в който единствената възможност за 
изчистването им е чрез прехвърляне 
на контрола върху дружеството на 
принципа „дълг срещу собственост“ 
и поетапно изплащане на дълга чрез 
бъдещите приходи. Това обаче се 
случи в неприятен момент - разра-
зилата се криза с чумата по свине-
те в България. Заради тази сделка 
компанията ще отложи бъдещите 
си инвестиции в модернизиране на 
производствените мощности и в 
складови площи. Ключов момент в 
тази ситуация е това как ще подходи 
държавата към възстановяването 
на свинекомплекса. Дори преди да 
придобие целия капитал на свине-
комплекса, „Вианд“ е планирала да 
изведе бизнеса в добро финансово 
състояние - той има своето място на 
икономическата карта на региона. 
Същевременно тази инвестиция, 
макар и не по желание, ще е най-го-
лямата на производителя на фуражи 
в обозримото бъдеще.

Пътят напред
Харитонова смята, че в моментите, 
в които селското стопанство е в теж-
ко състояние, е добре да се отворят 
програми за възродяването му. Тези 
програми не следва да са насочени 
само към животновъдния отрасъл. 
„Необходимо е да се обърне внимание 
и да се отпуснат средства и за фураж-
ната промишленост. За да има качест-
вено месо, мляко и яйца, трябва да 
има качествена храна“, коментира тя. 
Обществото и специалистите в МЗХГ 
трябва да са сигурни, че фуражната 
промишленост работи изключително 
в полза на обществото.

„Да убедиш клиентите да рабо-
тят с теб изисква време – трябва да 
промениш представите, че невинаги 
по-евтината храна дава по-добра пе-
чалба“, казва Харитонова. Изисква 
се търпение и от страна на произво-
дителя на фуражи, и от страна на кли-
ентите да се уверят, че двете страни 
са партньори, които имат една цел – 
доброто здраве на животните, даващи 
продукция, която е част от хранител-
ната верига на човека.

 В края на 2018 г. „Вианд“ отчита 
приходи малко над 83 млн. лв. спрямо 
73 млн. лв. година по-рано и печалба 
от дейността в размер на 1.15 млн. лв. 
В отчета на компанията се отбелязва 
стремеж за по-пълно натоварване на 
фуражните мощности, което мотивира 
и други придобивания, в това число 
и покупката на предприятието в Ру-
мъния. Приходите обаче не могат да 
достигнат нивото от 2016 г. - 84.7 млн. 
лв., като това се дължи на комбинация 
от различни неблагоприятни фактори. 
От една странa, през последните годи-
ни се наблюдават различни епидемии 
от болести по животните - птичи грип, 
шап, а сега и африканска чума, което 
свива производството на фуражи. От 
друга страна, налице са други факто-
ри, като климатичния например.

Знаете ли, че...
Проектът на дру-

жеството „Вианд“ е 

финансиран по мярка 

123 „Добавяне на стой-

ност на земеделските 

и горските продукти“ 

от Програмата за 

развитие на селскитaе 

райони 2007 - 2013 г., 

която беше една от 

най-атрактивните за 

кандидатите в този 

период. По схемата 

бяха възможни инвес-

тиции за внедряване и 

модернизация на произ-

водствени мощности, 

внедряване на нови 

продукти, процеси и 

технологии, по-добра 

енергийна ефектив-

ност в предприятията, 

опазване на околната 

среда, включително 

намаляване на вредни 

емисии и отпадъци, 

покриване на междуна-

родни стандарти и др. 

Отделеният бюджет 

по схемата надхвърля-

ше 471 млн. лв.
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Т Точно 7796 килограма. 
Толкова тежат набрани-
те в един от последните 
дни на април блатни 
кокичета. След още две 

седмици обемът на всички отрязани 
растения трябва да достигне 80 тона, 
за да се превърне в медикамента 
„Нивалин“ - и до днес единственият 
признат препарат за лечение на по-
лиомиелит и едно от най-големите 
български медицински открития на 
всички времена. Естествените находи-
ща на блатните кокичета, които днес 
са под специален режим на опазване и 
се събират с разрешение на екоминис-
терството, в България са 16. Но има 
едно място, където те се култивират 
- находището, стопанисвано от фирма 
„Кабем-77“ в местността Дяволското 
блато до Приморско. Създадено още 
през социализма, днес полето край 
морския град е най-големият произво-
дител на суровината, преработваща се 
от фармацевтична компания „Софар-
ма“. През годините концесионерът му 

Благовест Младенов 
е единственият 
земеделец в България, 
отглеждащ култивирано 
растението за 
фармацевтични цели

Къде растат 
блатните кокичета
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подобрява стопанската работа, меха-
низира труда си и увеличава с 30% 
добива с финансиране по Програмата 
за развитие на селските райони.

Как се добива 
блатно кокиче
„Шефе, шефе!“, чуват се подвиквания 
отвсякъде. Група роми разтоварват от 
камион снопове завързани растения, 
за да бъдат измерени на кантар. След 
като се установи колко точно е набра-
ното от тях, ще получат дневната си 
надница, ще се измият, ще се качат на 
микробус и ще отпътуват към родния 
Сливен. Сутринта ще станат рано и 
ще са отново тук, в района на лети-
щето до морския град, готови за нова 
смяна беритба. Те са под опеката на 
Благовест Младенов - земеделският 
производител, грижещ се да осигури 
необходимото количество блатни ко-
кичета за фармацевтични цели вече 
11 години.

„Това място е създадено от „Фарма-
хим“, обяснява Младенов, докато ни 
разхожда наоколо. Тук са хвърлени 
милиони левове, за да се култивира и 
осигури добив от блатно кокиче. На-
времето държавното стопанско обе-
динение е изградило собствена база 
с агрономи, купило луковиците от 
Турция, сорт „Снежина“, и ги насяло 
върху имотите на местните и тези на 
общината.“ Специалното блатно нахо-
дище е завършено изцяло през 1987 г., 
но след промените и кратка авантю-
ра с ненадежден арендатор растени-
ята са виреели, без да се обработват и 

SБлатното кокиче вирее из лонгозни гори, 
периодично заливани и мочурливи ливади, 
заблатени терени и крайречни тераси, на 
надморска височина до 300 метра
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целта е да се постигне определено 
ниво, тип оризище, което позволява 
растежа само на кокичета, но не и на 
трева. Изключително важно условие 
е плевелите да се чистят, в проти-
вен случай активното вещество на 
билката ще бъде „дръпнато“ от тях 
към земята и тя няма да успее да се 
развие добре.

Кампанията по брането е от 20 
април докъм 6-7 май. Рандеманът 
на 90 - 95 тона мокра маса е около 
9 тона суха. Кокичетата се режат с 
нож, за да се съхрани луковицата 
им, защото ако се откъсне, малките 
й коренчета се нараняват. След като 
се наберат, кокичетата се превозват 
в сушилня в Ямбол, а впоследствие в 
лабораториите на „Българска роза“ 
в Казанлък.

Благовест Младенов осигурява 
около 20 - 25 работни места, и то се-
зонно - между 15 и 20 дни. Разказва, че 
ромите сами го намерили, по-точно 
- когато дошъл да стопанисва мяс-
тото, те вече го работели от дълго 
време. „Били са тук преди мен и вече 
сме заедно 10-11 години. Работим 
коректно, свикнахме едни с други“, 
коментира той. Взема на работа и 
местни. Според него, ако не позна-
ваш ромите, ще комуникираш с тях 
трудно, но щом ги опознаеш, няма 

стопанисват. Така до 2006 г., когато 
„Софарма“ започва да го развива от-
ново. Младенов, с налични контакти 
с компанията, научава, че към онзи 
момент находището няма аренда-
тор, и решава да се заеме с него. В 
началото изпраща свой познат да 
работи мястото, но след две години 
разбира, че по-добрият ход е лично 
да се ангажира с ценното растение. 
От 1150 декара терен    притежава 
много малка част, а за обработване-
то на основната част на земята пла-
ща рента на собствениците, както и 
има договор с общината за нейни-
те 40% собственост. „Аз не мога да 
продам на никой друг в света това 
блатно кокиче освен на „Софарма“, 
коментира Благовест Младенов. Ако 
спре производството на лекарството 
„Нивалин“, няма какво да правя с 
растението, ще е само за красота, а 
и все пак е токсично.“

Култивираното блатно кокиче се 
гледа по специален начин. Брането 
му продължава в рамките на три сед-
мици, но земеделецът, родом от Со-
фия, прекарва тук около три месеца 
в годината. През февруари „минава“ 
мястото и го фрезува в участъците 
с липса на вода. Самата тя идва от 
Дяволската река и е въведена за 
употреба чрез бентове и канали - 
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Средства-
та от евро-
пейските 
фондове са в 
размер на 2.3 
млн. лв., като 
са вложени 
предимно в 
оборудване и 
за ремонти.

проблем. И добавя: „Няма кой друг 
да върши тази работа в България. Тя 
не е тежка, но като че ли се възпри-
ема за унизителна. През годините 
са идвали и българи, но берат един 
ден и се отказват. Тук се спи и на 
палатки, когато обикновено нощем 
температурата пада до -5 градуса и 
има слана, а през деня се вдига до 
27 градуса.“

Още през 2012 г. земеделецът 
кандидатства за европейско финан-
сиране по мярка 121 от Програмата 
за развитие на селските райони и е 
одобрен за закупуване на селскосто-
панска техника - трактор, ремаркета, 
плугове, дискови брани и други, през 
2013 г. С нея той извозва продукция-
та, пресява, подменя луковиците и ги 
разсява. „Тази техника помага доста 
за развитието на бизнеса, коменти-
ра той. Аз кандидатствах още при 
първите мерки, когато грантовата 
схема беше около 40%, но съм много 
доволен - имам нова техника. Добре 
е за бизнеса! Ако документите ти са 
изрядни, всичко става много бързо. 
За онзи, който има желание и раз-
полага с необходимите точки, няма 
проблем!“

Съдбата на кокичето
Блатното кокиче вирее из лонгозни 

гори, периодично заливани и мо-
чурливи ливади, заблатени терени 
и крайречни тераси, на надморска 
височина до 300 метра. Разпростра-
нено е в повечето страни на Европа с 
изключение на Скандинавия, Русия, 
Беларус и балтийските републики и 
се смята за популярна растителност 
в Турция, Иран и Кавказ. България 
предлага изключителни условия за 
естественото му развитие заради 
климатичните дадености и почвата. 
Тук се среща в Дунавската равни-
на, Североизточна България, чер-
номорското крайбрежие, Тракий-
ската хълмиста низина, Западните 
Родопи, област София и Витоша, по 
поречията на реките Дунав, Тун-
джа, Марица, Камчия, Дяволска, 
Струма, Факийска и др.

В недалечното минало растението 
е било широко разпространено, но 
видът е намалял драстично заради 
няколко фактора - нарушен воден 
режим, промени в климата, нерегла-
ментирана селскостопанска дейност, 
строежи, занемареност на находи-
щата, пожари, пашата на домашни 
животни и др.

Има и още един фактор - след 
откритието „Галантамин“ през 60 
и 70-те години българските фарма-
колози и фитохимици съсредото-
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чават усилия в добиването му, което 
довежда до промишлено използване 
на блатното кокиче. Според ботаниче-
ска експертиза, изготвена от ботаника 
на БАН Чавдар Гусев, създаването на 
българските препарати „Нивалин“, 
„Нивалет“, „Нивалин Р“, „Нивато-
нин“ и разширяването на пазарите 
са засилили търсенето на суровина. 
Патентованият през 1987 г. метод за 
лечение на болестта на Алцхаймер с 
„Галантамин“ засилва търсенето на 
източници на този алкалоид. И така 
добивът на 10 - 15 тона от естествени 
популации намалява на 5, а сега е край-
но ограничен.

Ето защо блатното кокиче е вклю-
чено в приложение 4 от Закона за 
биологичното разнообразие и е под 
специален режим на опазване и полз-
ване съгласно заповед на министъра 
на околната среда и водите. През 1984 
г. то попада в Червената книга на На-
родна република България - том 1, като 
вид с категория „застрашен“, а в черве-
ния списък на страната от 2005 г. той е 

поставен като „уязвим“.
В момента в България има 16 естест-

вени находища, като повечето от тях се 
намират в границите на резервати или 
са с местообитания, обявени за защи-
тени местности. Всяка година РИОСВ 
извършва оценка на състоянието на 
популациите с представители на об-
щините и държавните горски/ловни 
стопанства. Проверките имат за цел да 
установят както общото състояние на 
растенията, така и тяхната плътност 
на разпространение, жизненост и брой 
цветове. Въз основа на резултатите ми-
нистърът забранява или разрешава 
събирането на блатно кокиче в нахо-
дищата през съответната година. За 
неспазване на заповедта е предвиде-
на глоба в размер от 100 до 1000 лв. за 
физически лица и от 200 до 5000 лв. за 
юридически лица.

Състоянието на находищата е раз-
лично всяка година, а събиране на 
листно-стъблена маса е възможно само 
в няколко от тях, а понякога и напълно 
забранено. Ако брането е възможно, 

RЗа събиране на 
растението има 
строги изисквания 
- то се изрязва на 
височина 5-7 см над 
земята, а 20-30% от 
площите трябва 
да се оставят 
непокътнати

PБлаговест Младенов 
отглежда култивирано 

блатно кокиче вече 
11 години
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към начина на събиране на растението 
има строги изисквания - то се изрязва 
на височина 5-7 см над земята, а 20-
30% от площите трябва да се оставят 
непокътнати. Ниското отрязване до 
земята води до изтощаване и загиване 
на растенията, а качеството на билката 
се влошава.

Така че предвид ограничените коли-
чества отглеждането на култивирано 
блатно кокиче е единственият начин 
да се осигури необходимият добив за 
фармацевтични цели.

Бизнесът с 
природна ценност
А сега осигуряването му е също толко-
ва важно, колкото и когато нивалинът 
е бил открит, а светът е бил под плът-
ната сянка на полиомиелита до 1954 г. 
- годината на въвеждането на живата 
полиомиелитна ваксина. Макар 99% 
от днешното население да не се е сре-
щало с болестта, в последните години 
детският паралич успява да пробие на 
места, на които е бил заличен, сред 
неимунизирани или непълно имуни-
зирани деца. Пакистан и Афганистан 
все още се борят с него, а миналата 
година в Малайзия бе регистриран 
първият случай на полиомиелит от 
27 години насам - според местните 
здравни експерти логично, след като 
ваксината срещу детски паралич не е 
задължителна в страната.

Интересът към „Нивалин“ и търсе-
нето му в световен мащаб се увелича-
ва и защото той - самостоятелно или 
в комбинация с други медикаменти 
- намира приложение в неврологията, 
анестезиологията, физиотерапията и 
токсикологията. Активното вещество 
повишава интензитета на рефлексните 
центрове в гръбначния стълб, продъл-
говатия мозък и мозъчната кора и по 
този начин повлиява на всички връзки 
на рефлексната дъга. В добавка светов-
ното население застарява, с което се 

наблюдава скок в ръста на невродеге-
неративните и паметови заболявания, 
а галантаминът спомага за възвръща-
не на паметта и на способността за ак-
туално запаметяване.

Без съмнение редкият вид лечеб-
но растение е изключително ценно. 
А освен че е незаменима суровина за 
производството на лечебни препарати, 
България е една от малкото страни по 
света, разполагаща с негови естестве-
ни находища и отлични климатични 
условия за изкуствено отглеждане. 
Благовест Младенов е един от малкото 
хора, осъзнаващи отлично даденост-
ите. „Но аз никога не съм си мечтал и 
никога не съм си представял, че ще се 
занимавам с тази дейност. Нито, че ще 
карам трактор“, усмихва се той. Но по 
стечение на обстоятелствата така ме 
завъртя животът и вече започна да ми 
харесва. Тук човек се учи в движение. 
Всяка грешка се оправя догодина, не е 
като другите бизнеси - бързо“, споделя 
той. А грешките му са били основно в 
началото - когато се опитвал да прави 
бизнес по телефона, докато не се захва-
нал по-сериозно и нещата му потръгна-
ли: „Да съм на място, да контролирам, 
да видя всяко нещо...“

Освен с култивирани блатни коки-
чета земеделецът се занимава с произ-
водство на домати и картофи в с. Кости, 
община Царево, гледа и люцерна.

Как се прави бизнес в България? „За-
виси как си подредиш нещата - бизнес 
има, има и финансиране, коментира 
Младенов. Европа е разбрала, че без да 
финансира земеделието, то ще фалира, 
защото дейността е трудна. Често се 
случва се да се коментира, че някой е 
взел субсидия и затова му е лесно, но 
никой не знае какво му е на производи-
теля - какво е засял, какво ще излезе... 
Земеделието е трудна работа - на три-
четири години един път печелиш, и 
то защото природата ти помага чрез 
реколта“, обобщава Младенов.

Знаете ли, че...
Проектът на Бла-

говест Младенов е 

реализиран по мярката 

„Инвестиции в земедел-

ски стопанства“ от 

Програмата за разви-

тие на селските райони 

в периода 2007 - 2013 г., 

която беше сред най-ат-

рактивните за канди-

датите. Допустимите 

инвестиции по схемата 

включваха внедряване и 

модернизация на произ-

водствени мощности, 

внедряване на нови 

продукти, процеси и 

технологии, както и 

постигане на по-добра 

енергийна ефективност 

в предприятията и опаз-

ване на околната среда, 

включително и чрез 

намаляване на вредните 

емисии и отпадъци. 

Друга атрактивна част 

от възможните инвес-

тиции включва покри-

ване на международни 

стандарти в различни 

направления. 
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С помощта на фондация 
и еврофондовете 
братята Кибритови от 
Пловдивско управляват 
7 дка оранжерии и 
отглеждат
140 дка царевица

От дребното
стопанство до 
търговските вериги
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П Пловдивското село Пъ-
дарско е известно най-
вече с факта, че около 
него се намират най-
мощните радиопреда-

ватели за къси вълни в страната. А 
една стара легенда гласи, че името 
му идва от названието „пъдари“ - хо-
рата, опазвали някога селскостопан-
ската продукция. Дали това е истина 
или не, няма значение. Но е факт, че 
в Пъдарско има традиции и добри 
условия за земеделие, най-вече в от-
глеждането на плодове и зеленчуци.

Там, точно в този район, е поста-
вено началото и на земеделската 
история на семейство Кибритови. 
Oсновна роля в нея има фондация 
„Земята - източник на доходи“, която 
от години се бори за интеграция на 
ромите чрез икономически инициа-
тиви. Фондацията закупува земедел-
ска земя на бедни ромски семейства 
с цел стартиране на дребен бизнес в 
селското стопанство, а те я изплащат 
впоследствие и получават собстве-
ност върху нея. Преди повече от 15 го-
дини сдружението започва да помага 
на фамилията в Пъдарско, осигуря-
вайки им малък парцел в родното 
село. След няколко реколти пипер 
от него, които се оказват успешни, 
бизнесът е предаден от родителите 
в ръцете на завършващите по това 
време гимназия братя Ангел и Янко. 

Днес двамата мъже с помощта на 
фондацията и много труд са успели 
да създадат стопанство с над 7 дека-
ра оранжерии за различни зеленчу-

SСтопанството в село Пъдарско предстои да се 
разшири още през тази година



добив, а земеделската продукция е 
продадена изцяло. Добрият резултат 
и интересът на братята към земеде-
лието водят и до логичната следваща 
стъпка - те решават да се заемат по-
активно с бизнеса на своите родите-
ли още след завършването на сред-
ното си образование. Първоначално 
семейството отглежда само пипер на 
малки парцели, купени с помощта на 
фондацията, но през годините раз-
ширява постепенно стопанството, 
включително и със земи, взети под 
аренда. В тази дейност се включват 
цялото семейство Кибритови. Още 
след първите години в бизнеса обаче 
двамата братя решават да направят 
промени в него, преминавайки от 
производство на открито към оран-
жерии с целогодишна дейност. „Смя-
таме, че така е по-сигурно“, разказва 
за тази стъпка Ангел Кибритов. 

Пътят е дълъг и изисква много 
личен труд и усилия. А за промяната 
спомага и европейската Програма за 
развитие на селските райони. Още 
през 2009 г. 23-годишният по това вре-
ме Ангел Кибритов печели финан-
сиране по схемата „Млад фермер“, 
осигуряваща начален капитал 25 
хил. евро за стартиране и развитие 
на бизнес на стопани до 40-годишна 
възраст.

Проектът по програмата е подгот-
вен с помощта на фондация „Земята 
- източник на доходи“ и е сред пър-
вите одобрени за областта. 

В период на растеж
Финансирането от европейската 

ци и още 140 декара, върху които се 
отглежда царевица, извървявайки 
пътя от дребен производител до дос-
тавчик на основни търговски фирми 
и вериги хипермаркети в страната. 
Ключов момент в растежа се оказва 
инвестиция от Програмата за разви-
тие на селските райони чрез мярката 
за подпомагане на млади фермери. 
Историята включва работен ден от 
6 до 20-21 часа, много усилия от род-
нини и планове за разширение още 
в текущата година.

Традиция или случайност
Години наред семейство Кибритови 
се занимава с традиционното пре-
питание в района около Пловдив 
- отглеждането на зеленчуци. Пре-
ди около 15 години братята Ангел 
и Янко Кибритови, които са само с 
една година разлика във възрастта, 
са в последните класове на гимнази-
ята, когато техният баща решава да 
опита сезонна работа в строителство-
то във Великобритания. „Имахме 
4-5 декара с пипер, който вече беше 
засаден, когато татко реши да зами-
не“, спомня си днес по-малкият брат, 
Ангел. „Тогава той го остави на нас, 
трябваше да го доизгледаме и про-
дадем“, казва още той. В предходни 
години двете момчета са помагали 
на своите родители в земеделската 
работа, но тази реколта е по-различ-
на, защото за пръв път им се налага 
да поемат цялата отговорност. Така 
предимно с работа след училище екс-
периментът се оказва успешен. Под-
ходящото време и грижи носят добър 
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програма е ползвано за увеличаване 
на стопанството, земеделска техника 
и напояване, което е ключово за оран-
жерийния сектор. Така в последните 
10 години двамата братя правят все 
по-уверени крачки към разширение 
и утвърждаване на бизнеса. Заради 
ниската изкупна цена и нуждата от 
много работници за прибирането на 
реколтата Ангел и Янко Кибритови 
се отказват от отглеждането на пи-
пер. На няколко парцела в района 
на Пъдарско с обща площ от около 
седем декара обаче те създават око-
ло 15 малки оранжерии, в които се 
отглеждат корнишони, салати, лук, 
чесън, репички и други зеленчуци. 
„През последните години ги увели-
чихме до 19, но имаше буря, която съ-
бори някои от тях“, разказва за труд-
ностите в бизнеса Ангел Кибритов, 
допълвайки, че все ще ги изградят 
наново с цел евентуално да бъдат 
увеличени до 20.  Новият бизнес мо-
дел освен преминаване към „закри-
то“ производство включва и промяна 
в търговията. В първоначалните си 
години в бизнеса братята са прода-
вали почти изцяло продукцията си 
на големите зеленчукови борси в 
Южна България - в Плодовитово и 
Първенец. През годините обаче ус-
пяват да създадат свои контакти с 
търговци и напоследък все по-рядко 
ходят на тържищата, включително и 
заради липсата на време. В момента 
продукцията от оранжериите се реа-
лизира основно чрез три компании 
за търговия на едро, които работят 
с големите вериги супермаркети в 

страната. От 2016 г. братята си парт-
нират и с търговската верига „Ме-
тро“, включително и за отглеждане 
на зеленчуци от уникални български 
сортове. Сега около 90% от продукци-
ята се продава чрез тези партньори, 
разказва Ангел Кибритов. 

В последните години в оранжери-
ите на Кибритови основното произ-
водство е на корнишони. Освен че 
имат най-голям дял от насаждения-
та, продукцията от тях е и около 15 
тона от декар. Другите отглеждани 
култури се променят периодично 
както заради добрите земеделски 
практики, така и според търсенето 
и пазара. Сред тях има салати, лук, 
чесън, репички и други. 

Втората част от бизнеса на Ки-
бритови в последните години е и 
отглеждането на царевица. Братята 
обработват около 130 декара взета 
под аренда земя в района на Пъдар-
ско, като продукцията се продава на 
търговци и ферми за патици в района 
на Пловдив, който заедно с Хасково и 
Стара Загора са основните области, 
където се отглеждат тези птици и се 
произвеждат гъши и патешки дроб в 
страната. За съхранението на царе-
вицата се използва селскостопанска 
база в Пъдарско, която е собственост 
на друг фермер. „Всички се познава-
ме и си помагаме“, разказва Ангел 
Кибритов. Стопанството на Кибрито-
ви получава и европейски директни 
плащания на площ, включително и 
по линия на оранжерийното произ-
водство. Средствата се инвестират в 
развитието на дейността. 
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Дългият работен ден 
За седемте декара с оранжерии и 
засадените площи с царевица се 
грижат основно двамата братя. 
„Разпределили сме си работата, но 
като цяло всеки прави това, което е 
необходимо за деня“, разказва по-
големият брат, Янко Кибритов. Този 
режим обаче означава почти посто-
янна заетост - сутринта работата е 
основно в оранжериите и започва 
около 6 часа. „По обед тръгваме с 
бусовете да предаваме продукция-
та, а вечер след 18 часа, когато за-
хладнее, извършваме и поливки“, 
разказва Ангел. В по-честия случай 
Янко се грижи за насажденията с 
царевица. Но точно разпределение 
на дейностите няма, всичко зависи 
от ежедневните задачи, а и сезона. 
Освен грижите за растенията два-
мата братя са изградили основно 
със собствен труд и самите оранже-
рии. По техни оценки инвестицията 
в едно съоръжение от този тип е 
между 7 и 10 хил. лв. В общия бизнес 
с труд често се включват и други 

роднини - основно съпругите и ро-
дителите на братята, но предимно 
през почивните дни и вечер, тъй 
като те работят и на други места. 
„Понякога имаме по един-двама 
работници“, разказва Ангел, до-
пълвайки, че най-често това е в 
пиковите дни за прибирането на 
реколтата. Казусът със сезонните 
работници обаче, както навсякъде в 
България, е сложен и в този район. 
Причината е, че огромна част от 
хората с умения предпочитат да ра-
ботят в други европейски държави 
заради по-високото заплащане. До-
толкова, че според Ангел Кибритов 
голяма част от жителите в района 
всъщност са в чужбина. „Моите род-
нини и приятели 80% не са тук. Има 
такива, които работят в Англия, в 
Кипър, в Германия, в Холандия, а е 
толкова малко село“, разказва той. 
По думите му не само баща му, а и 
брат му също е опитвал работа в 
други държави, но като цяло пред-
почитанията на цялото семейство 
са да останат в България. 

RАнгел и Янко 
Кибритови  
създават 
стопанство 
с над 7 декара 
оранжерии 
за различни 
зеленчуци и 
още 140 декара, 
върху които 
се отглежда 
царевица.
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Знаете ли, че...
Янко Кибритов е сред първите 

производители в Пловдивска 

област, който печели проект по 

схемата „Млад фермер“ от Прог-

рамата за развитие на селските 

райони в периода 2007 - 2013 г. 

Мярката осигурява финансиране 

до 50 хил. лв. на млади земеделски 

производители до 40 години да 

стартират и развият бизнес 

в селското стопанство. През 

годините схемата се превърна 

в една от най-атрактивните в 

програмата и беше продължена 

и в настоящия програмен пери-

од. Данните от 2019 г. сочат, 

че в последния прием на такива 

проекти е имало висок интерес, 

като кандидатите са били над 

1830, а поисканата субсидия 

представлява 130% от бюджета 

по схемата. Основната част 

от подкрепените по схемата 

инвестиции са в секторите на 

зеленчукопроизводството и 

овощарството, както и отглеж-

дането на биологични култури, 

се вижда от данните на фонд 

„Земеделие“. 

В настоящия програмен период 

Общата селскостопанска поли-

тика на ЕС подкрепя младите 

земеделски производители до 

40 години и чрез директните 

плащания на площ. Те получават 

добавки към тези субсидии за 

първите заявени 300 декара 

за подпомагане, като те са на 

стойност 50% от годишното 

плащане на декар в конкретната 

кампания. 

Планове за разширение 
Освен възстановяване на унищо-
жените от бурите оранжерии пла-
новете на Кибритови включват и 
разширение на стопанството още 
през тази година. Към насаждения-
та с царевица от 170 декара трябва да 
бъдат добавени още, с което общата 
площ да надхвърли 200 декара. На 
този етап братята не планират от-
глеждането на други култури извън 
зеленчуците и царевицата. Това, в 
което са сигурни обаче, е, че искат да 
останат в България и да се занимават 
със селско стопанство. „Това е труд-
ният път. Лесният е на терминал 2 
на софийското летище и в чужбина, 
но няма да го изберем“, казва Ангел 
Кибритов.  

RБратята Ангел 
(на снимката) и 
Янко Кибритови 
се занимават с 
отглеждането 
на зеленчуци. В 
оранжериите 
основното 
производство е 
на корнишони. 
Продукцията от 
тях е и около 15 
тона от декар
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